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2. KRONIKA  

 

Novodobou kroniku Polanky nad Odrou začal psát zpětně od 1. ledna 1991 Mgr. Jaroslav 

Král, který byl touto funkcí pověřen dne 1.2. 1994. Tuto kroniku psal více než dvacet let a to 

až do roku 2011, kdy dne 30.6. 2011 byl jmenován kronikářem Mgr. František Huml, který 

8. července 2014 nečekaně zemřel.   

Usnesením Rady městského obvodu v Polance nad Odrou byl dne 13.1. 2015 pověřen 

vedením kroniky, s účinností od 1.7. 2014, pan Stanislav Výtisk, ročník 1957. V Polance nad 

Odrou žije od dětství. Po základní vojenské službě nastoupil k hasičskému sboru jako 

profesionální hasič a v různých funkcích pracoval nepřetržitě třicet let, kdy v roce 2009 musel 

ze závažných zdravotních důvodů ukončit zaměstnání. Rovněž v polanském dobrovolném 

hasičském sboru je od svých žákovských let a po dobu třiceti let byl velitelem sboru a 

zásahové jednotky. I ve sboru se staral o historii, psal hasičskou kroniku a různé příspěvky do 

Polanského zpravodaje.  

První kronika Polanky nad Odrou byla založena 1.1. 1925 učitelem Antonínem Figalou a je 

psána ručně. Jediný originál je uložen v Archivu města Ostravy. Tamtéž je také kronika 

Měšťanské školy v Polance n. O. vedená od r. 1931, dále divadelního spolku Petr Bezruč 

(1945 – 1965). Pro zájemce je vše k vyhledání v ostravském archivu. Některé spolky a 

organizace v naší obci si vedou kroniky své, ale vzhledem k nepravidelnému archivování mají 

nestejnou výpovědní hodnotu. Současná kronika obce je k nahlédnutí jak v knižní, tak 

internetové podobě na polanské radnici a rovněž na webových stránkách obecního úřadu. 
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3. POPIS OBVODU 

 

Polanka nad Odrou je druhým největším obvodem statutárního města Ostrava,  má celkovou 

rozlohu 17,24 kilometrů čtverečných. Její podstatná část se nachází kolem údolí potoka 

Polančice. Jihovýchodní hranicí protéká řeka Odra, která je součástí Národního přírodního 

parku Polanská niva. Část území je také začleněna do CHKO Poodří. Již z tohoto výčtu je 

zřejmé, že Polanka je součástí území, které  je předurčeno k oddychu a rekreaci občanů 

Ostravy. Proto trvá zájem o parcely na výstavbu rodinných domů, kterých neustále přibývá. 

Na její ploše se nachází i velké množství rybníků, menších toků a náhonů, je zde také čerpací 

stanice jodobromových vod, které 11 kilometrovým potrubím směřují do lázní Klimkovice-

Hýlov. 

Dobré dopravní spojení, autobus nebo vlak, činí Polanku dostupnou v základních potřebách, 

vybudované cyklostezky a turistické chodníky nabízejí klidné trasy vedoucí většinou kolem 

řeky Odry. Dostupnost přiblížila i dálnice D 1 vedoucí z Prahy na Bohumín a dál do Polska, 

přestože sjezd z její trasy Polanku míjí. Ten je v Klimkovicích za tunelem a potom až ve 

Svinově. Možná je to pro občany dobře, soudržnost obce nebyla tolik narušená. Z historie 

připomeňme, že nejstarší zmínka o Polance je v zemských deskách z roku 1424. Sídlem 

panství zakladatele Jana z Kravař se stala středověká tvrz, založená v roce 1586, která byla 

později nahrazena zámkem, který vlastnil rod Blücherů. Objekt je stále v havarijním stavu, 

jeho využití řadu let brání nevyjasněné vztahy dědiců.  

Hraniční osady Janová a Přemyšov patří rovněž k Polance, kde stále probíhá výstavba 

nových rodinných domů. V rozpínajícím prostředí byl ustanoven osadní výbor Janová-

Přemyšov, který je velmi aktivní. Vznikl v roce 2011 za velkého přispění naší zastupitelky 

paní Aničky Horsákové. Sešla se parta nadšenců, kterým nebyl osud našich osad lhostejný a 

pustili se ve svém volném čase do práce. Zakládajícími členy byla paní Jarmila Klevetová, 

paní Martina Šoustalová, pan Eduard Szwajnoch, pan Martin Koloděj, pan Pavel Friedel a za 

Přemyšov pan Vladimír Novotný a pan Jaroslav Blahut. Tento osadní výbor se schází jednou 

měsíčně ve Společenském domě v bývalé hasičárně na Janové, která je jediným zázemím pro 

konání akcí v této lokalitě. Kromě předávání informací a požadavků obci, začali pořádat i 

kulturní akce pro děti, jelikož se jejich počet v posledních letech výrazně zvyšuje. V zájmu je 

také vybudování multifunkčního hřiště, tak aby se mohli nejen ti nejmladší, ale také jejich 

rodiče vyžít i po sportovní stránce. Mezi nejúspěšnější akci patří Pohádkový les s návštěvností 

kolem 160 dětí. Pořádá se také Mikulášská nadílka, Maškarní ples, Velikonoční dílničky a 

Průvod broučků. 

Dnes už se osada Janová a Přemyšov rozrostla na rodinu 222 domů a žije zde okolo 600 

obyvatel. Za poslední roky se podařilo vybudovat chodník na ulici Osvobození vedoucí 

k autobusové zastávce a k jediné místní restauraci. Byl položen finální povrch komunikací na 

ulicích Režná, Severní a K Lípě. V plánu je dobudování veřejného osvětlení, vybudování 

páteřního chodníku podél frekventované cesty na ulici Ostravské a celková rekonstrukce 

komunikace ulice Osvobození. 

 

4. OBYVATELSTVO  

 

Ke dni 1. ledna 2014 je k trvalému pobytu v Polance přihlášeno 4 938 občanů. Je to proti 

předešlému stavu o 29 obyvatel více, čili nárůst mírný, ale stálý. Z dalších údajů vyjměme: 

z celkového stavu je z toho 692 občanů do 15 let věku, k trvalému pobytu je zapsáno i 34 

cizinců. V roce 2014 se narodilo 44 dětí a zemřelo 47 obyvatel.  Z celkového počtu obyvatel 

je v Polance přihlášeno 2 510 žen a 2 428 mužů. 
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Naštěstí se naše obec (zatím) nestala cílenou enklávou nepřizpůsobivých obyvatel. Polanka by 

měla podle těchto údaje pomalu vymírat, ale nových občanů stále přibývá zejména k rostoucí 

výstavbě. 

I když naše obec se pomalu rozrůstá, celkový počet obyvatel Ostravy se již několik let 

snižuje. Je to logické, především mladí lidé tady těžko shánějí pracovní uplatnění a odcházejí 

jinam. V Ostravě žilo podle statistiky k počátku letošního roku 304 136 trvale přihlášených 

osob. Nejlidnatějším z 23 městským obvodů statutárního města Ostravy je Ostrava-Jih 

(109 267 obyvatel), nejméně občanů je přihlášeno v městském obvodě Nová Ves, kde žije 

737 trvale hlášených obyvatel. Polanka je v pomyslném žebříčku počtu obyvatel stále mezi 

třiadvaceti obvody na osmém místě. 

  

5. POLITICKÝ A VEŘEJNÝ ŽIVOT  

 

V obci působily v roce 2014 trvale čtyři politické subjekty a to: Občansko demokratická 

strana (ODS), Česká strana sociálně demokratická (ČSSD), Křesťanská demokratická unie – 

Česká strana lidová (KDU – ČSL) a Komunistická strana Čech a Moravy (KSČM). Tradiční 

postavení na politickém jevišti však významně narušilo Sdružení nezávislých kandidátů, které 

s velkým náskokem vyhrálo dne 11.10. 2014 obecní volby. To se projevilo i ve složení 

nového zastupitelstva, ve kterém má v patnáctičlenném složení v současnosti devět členů. Za 

ODS jsou na radnici dva, z KDU-ČSL rovněž dva, ČSSD zastupuje jeden a voleb se poprvé 

zúčastnilo i sdružení Polančané pro Polanku, kteří mají v zastupitelstvu jednoho kandidáta.  

V těchto obecních volbách kandidovalo celkem pět politických stran a sdružení. K volbám 

přišlo celkem 1 788 voličů, tj. 44,26 % občanů, kteří měli právo volit.      

Zastupitelstvo dne 3.11. 2014 na svém ustavujícím zasedání zvolilo Radu městského obvodu 

Polanka nad Odrou a starostou byl opět zvolen Pavel Bochnia, místostarostou Jiří Adamec, 

radními pak paní Jarmila Planková, paní Martina Šoustalová a Ing. Vít Suder (všichni SNK).  

Dalšími zvolenými zastupiteli byli: Ing. Jiří Malík, Martin Sýkora, Mgr. Jarmila Stillerová, 

Ing. Iveta Hellerová (všichni SNK), Jiří Korčák (Polančané pro Polanku), Ing. Tomáš 

Petruška (KDU-ČSL), Anna Horsáková (KDU-ČSL), MVDr. Marek Mech (ODS), Ing. 

Jarmila Rappersbergerová (ODS) a Gabriela Kotalová (ČSSD).    

                                              

6. ROZHODNUTÍ RADY A ZASTUPITELSTVA  2014 

 

V následujícím komentáři a níže uvedené tabulce se snažím jednoduše popsat a přiblížit 

široké veřejnosti tzv. výsledek hospodaření v jednotlivých budovách a zařízeních ve správě 

SMO Polanka nad Odrou. Z převážné části objekty slouží pro uspokojování potřeb občanů 

našeho městského obvodu, a jako takové nejsou primárně určeny pro vytváření zisku. 

Do výsledku hospodaření jednotlivých budov se ve velké míře promítá rozsah využívání dané 

budovy nebo zařízení a s tím spojená výše nákladů na provoz a opravy. Příjmy se převážně 

skládají z nájmů přijatých ve sledovaném období a příjmu z kladného vyúčtování záloh za 

energie z předchozího účetního roku.  

Na druhé straně náklady tvoří především zálohy za energii, teplo, vodné, odvoz a likvidaci 

odpadu, nákup revizí a služeb spojených s provozem, náklady na opravy a v některých 

případech i náklady na přípravu projektových záměrů k předmětné budově nebo zařízení.       

Vzhledem k rozsahu a prolínání dalších činností, zajišťovaných městským obvodem, nelze 

zde vyčíslit úplné náklady ve vztahu k jednotlivým budovám. V majetku SMO Polanka nad 

Odrou se nacházejí také školské budovy, ty jsou svěřeny do správy jednotlivým 

příspěvkovým organizacím.  

Jedná se o budovu Mateřské školy čp. 124, budovu Základní školy H. Salichové čp. 816 a 

budovu Školní jídelny s družinou čp. 1053. Veškeré rekonstrukce a větší opravy hradí a 
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zajišťuje městský obvod, ten také provádí údržbu veškeré zeleně v rozsáhlých areálech. Dále 

zabezpečuje veškerou agendu spojenou s projekčními záměry, zajištění financování a jejich 

realizaci.  

Jako příklady lze uvést akce „Zateplení školských budov“ a „Stavební úpravy sociálních 

zařízení“ tělocvičny provedené v roce 2013, v tomto roce proběhla „Realizace rozšíření 

parkoviště u ZŠ“, ve stadiu projektové přípravy jsou „Oprava kanalizace  v areálu ZŠ“ nebo 

„Ozelenění areálu ZŠ“. Závěrem je dobré uvést, že pro účelné nakládání s dotčeným 

majetkem se v našem městském obvodě prozatím daří nacházet koncepční shodu, což 

umožňuje zkvalitňovat a rozšiřovat možnosti uspokojování nejrůznějších potřeb obyvatel 

Polanky nad Odrou i s výhledem  do budoucna.  

 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

 NÁZEV BUDOVY NEBO ZAŘÍZENÍ                             ROZDÍL PŘÍJMŮ A VÝDAJŮ 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

Radnice čp. 1                                                                                            -193 168,24 Kč 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

Stará škola čp. 330                                                                                      -91 421,06 Kč    

------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

Zdravotní středisko čp. 545                                                                        -17 473,37 Kč      

----------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Smuteční kaple čp. 328 a hřbitov                                                              -380 699,06 Kč  

------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

Hasičská zbrojnice čp. 592                                                                         -75 585,72 Kč 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

Dům pokojného stáří (DPS) čp. 476                                                           -73 569,30 Kč 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

Společenský dům Janová čp. 1 200                                                            -81 097,73 Kč  

------------------------------------------------------------------------------------------------------------     

Sál místního kina čp. 333                                                                          -154 793,72 Kč      

------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

Dělnický dům čp. 701                                                                               -353 996,42 Kč       

----------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Sportovní hala čp. 1 275                                                                               -9 461,65 Kč        

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------   

CELKEM:                                                                                             -1 431 266,27 Kč 

----------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

 

Z JEDNÁNÍ RADY A ZASTUPITLSTVE V ROCE 2 014: 

* Rada na 83. zasedání dne 15.1. 2014 projednala mimo jiné:  

• Rozhodla na straně pronajímatele o uzavření dodatků nájemních smluv, kdy předmětem 

smlouvy je navýšení nájemného pro rok 2014 o inflaci ve výši 1,4 %, a to za pronajaté 

nebytové prostory ve správě městského obvodu Polanky nad Odrou.  

• Schválila vyhlášení výběrového řízení na obsazení pracovního místa v rámci ÚMOb 

Polanka nad Odrou na úseku správního odboru.  

* Rada na 84. zasedání dne 29.1. 2014  vzala na vědomí mimo jiné:  

• Vzala na vědomí bez výhrad předloženou kontrolu autoprovozu služebních vozidel, včetně 

služebního traktorku.  

* Rada na 85. zasedání dne 19. 2. 2014 projednala mimo jiné:  
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• Vzala na vědomí výši měsíční úplaty za předškolní vzdělávání v Mateřské škole a to 350,- 

Kč/měsíc/1dítě pro školní rok 2014–2015. Stanovená výše úhrady tvoří 45 % skutečných 

průměrných měsíčních neinvestičních nákladů Mateřské školy v Polance, což je v souladu s 

vyhláškou  14/2005 Sb., ve znění pozdějších předpisů.  

* Rada na 86. zasedání dne 5. 3. 2014 projednala mimo jiné:  

• Schválila s účinností od 1.9.2014 změnu výši hřbitovních poplatků následovně: - služby 

související s pronájmem hrobového místa: 150,- Kč/rok s účinností od 1.5.2014 změnu výši 

hřbitovních poplatků následovně: - vsyp jedné urny do jednoho místa: 1000,- Kč - rodinný 

vsyp v rozsahu více jak jedné urny do jednoho místa: 1500,- Kč - písmo 1 řádek 500,- Kč/10 

let - poplatek za služby pro majitele nápisu u vsypové loučky: 150,- Kč/ rok.  Ostatní poplatky 

zůstávají beze změny 

• Rozhodla o odprodeji dřevní hmoty vytěžené při revitalizaci místního hřbitova nejvyšší 

doručené nabídce za 40.100,- Kč. 

* Rada na 88. zasedání 26.3. 2014 rozhodla mimo jiné: 

• Rozhodla v souladu s doporučením komise školské, kulturní a sportovní o poskytnutí 

peněžního daru TJ Sokol Polanka ve výši 6 000,- Kč na částečné pokrytí výdajů při akci 

„Pálení čarodějnic“ 

* Rada na 89. zasedání 9.4. 2014 projednala mimo jiné: 

• Vzala na vědomí informaci starosty Pavla Bochni o zániku mandátu zastupitele Ing. Jiřího 

Kysilky a předala osvědčení náhradníkovi Břetislavu Plankovi. 

• Rozhodla o výběru na uzavření smlouvy o realizaci zakázky s názvem „Úprava vsypové 

loučky“ a nové oplocení hřbitova s uchazečem firmou SATES MORAVA s.r.o. za 

nejvhodnější nabídku 1. 620.660,70 Kč s DPH. 

* Rada na svém 90. zasedání 23.4. 2014 a na 91. zasedání 6. 5. 2014 rozhodla mimo jiné: 

• Vzala na vědomí koordinované stanovisko vydané Útvarem hlavního architekta MMO ve 

věci „Rodinná farma“ v katastrálním území Polanka, kde ÚHA dává souhlas k plánované 

výstavbě i přesto, že Rada městského obvodu v Polance svým usnesením jasně deklarovala 

nesouhlas se záměrem výstavby v této lokalitě.  

• Schválila uzavření nájemních smluv na nájem jednoho řádku za účelem vyhotovení nápisu 

na žulové desce u vsypové loučky a služby pro majitele nápisu u vsypové loučky na místním 

hřbitově. 

• Doporučila po projednání trasy MHD autobusové linky č. 76 variantu, která vede ze Svinova 

přes Janovou, Horní Polanku, Hraničky, Polanku střed a zpět přes Janovou do Svinova. 

* Rada na 93. zasedání 28.5. 2014 projednala mimo jiné: 

• Rozhodla o poskytnutí peněžních darů polanským organizacím a spolkům a to: DTJ - oddílu 

házené, klubu rodičů, zahrádkářům, chovatelům, jednotě Orla, DTJ – ASPV, červenému kříži, 

hasičům, junáku, dechové hudbě a písničkářům.  

* Rada na 94. zasedání 11.6. 2014 projednala mimo jiné: 

• Rozhodla na základě nejnižší nabídkové ceny o uzavření smlouvy o dílo na realizaci 

zakázky s názvem „Stavební úpravy zdravotního střediska“ se stavební společností v.d.stav 

z Polanky za cenu 1.797.089,- Kč. 

* Zastupitelstvo na 19. zasedání dne 11.6. 2014  

• Schválilo účetní uzávěrku městského obvodu Polanka za rok 2013. Přebytek hospodaření 

činil 14 648 636,56 Kč. Z tohoto přebytku byly do rozpočtu navrženy tyto položky: stavba 

vsypové loučky, kanalizace na ul. U Rybníčku, oprava lavic v ZŠ, oprava výtahu v MŠ, 

oprava zdravotního střediska, stavba parkoviště u ZŠ, nákup nábytku do Dělnického domu, 

oprava komunikace na ul. K Lípě, oprava stání pro kontejnery, oprava šaten u Dělnického 

domu, veřejná zeleň a na bytový fond. 

• Rozhodlo poskytnout finanční dotace sportovním organizacím v Polance a to: DTJ, TJ Sokol 

a FK SK Polanka.  
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* Rada na svém 95. zasedání dne 25.6. 2014 projednala mimo jiné: 

• Rozhodla neudělit souhlas s umístěním sídla podnikatelské činnosti fyzickým osobám 

s úřední adresou trvalého pobytu na ohlašovně ÚMOb Polanka, na adrese 1. května 1/2A. 

* Rada a Zastupitelstvo projednalo v období od 25.6. do 10.9. 2014 mimo jiné: 

• Rozhodla na základě nejnižší cenové nabídky o uzavření smlouvy o dílo s názvem 

„Prodloužení jednotné kanalizace na ul. U Rybníčku“ s firmou v.d.stav za cenu 2 274 758,- 

Kč. 

• Rozhodla na základě nejnižší cenové nabídky o uzavření smlouvy o dílo s názvem „Stavební 

úpravy šaten u Dělnického domu“ s firmou Ostravské stavby a.s. za cenu 3 129 583,- Kč. 

 • Rozhodla na základě nejnižší cenové nabídky k uzavření kupní smlouvy na dodávku 

s názvem „Nákup vybavení a nábytku pro Dělnický dům“ se společností FORM za cenu 

1 328 042,- Kč. 

• Rozhodla na základě nejnižší cenové nabídky o uzavření smlouvy o dílo s názvem „Stavební 

úpravy sportovišť u Dělnického domu“ se společností STRABAG a.s. za cenu 5 636 332,50 

Kč. 

• Rozhodla na základě výběrové komise o pronájmu prostor sloužících k podnikání 

(restaurace) v Dělnickém domě nájemci panu Michalovi Božoňovi na dobu neurčitou.  

* Rada projednala v období od 15.9. do 22.10. 2014 mimo jiné: 

• schválila smlouvu o zajištění uměleckého pořadu na vystoupení zpěvačky Věry Špinarové u 

příležitosti otevření Dělnického domu. 

• Vzala na vědomí oznámení Ministerstva životního prostředí ČR, o předloženém návrhu na 

vyhlášení a na vymezení zón ochrany přírody Chráněné krajinné oblasti Poodří. 

• Souhlasila s obsahem plánu zimní údržby na místních komunikacích. 

• Schválila provozní řád v Dělnickém domě, provozní řád pro využívání venkovních prostor a 

ceník za pronájmy nebytových prostor v Dělnickém domě. 

* Rada a Zastupitelstvo projednalo v období od 3.11. do 17.12. 2014 mimo jiné: 

• Vzalo na vědomí složení slibu zvolených zastupitelů Polanky. 

• Zvolilo pana Pavla Bochniu starostou Polanky a pana Jiřího Adamce místostarostou. 

• Dále zvolilo Radu a výbory jednotlivých komisí. 

• Ustanovilo redakční radu Polanského zpravodaje. 

* Dne 3.12. 2014 Rada městského obvodu projednala mimo jiné: 

• Souhlasila s umístěním a realizací stavby „Cyklistická lávka přes Odru v Polance“. 

Investorem bude Statutární město Ostrava. 

* Dne 17.12. 2014 Zastupitelstvo městského obvodu projednalo mimo jiné: 

• Schválilo rozpočet na rok 2015 jako vyrovnaný ve výši 26 141 tis. Kč. 

• Rozhodlo o poskytnutí finanční dotace z rozpočtu městského obvodu občanskému sdružení 

Retrostar o.s. za účelem zajištění promítání filmů, a to ve výši 70 000,- Kč. 

 

                                                                                

7. VÝROBNÍ PODNIKY, PODNIKATLÉ A ŽIVNOSTNÍCI   

 

Řady podnikatelů a živnostníků byly i v letošním roce v podstatě stabilní. Jmenujme jen ty 

nejznámější: v.d.stav - stavební a zednické práce, BV technika - dovoz zemědělských strojů,  

svařovací technika Vlček, štěrkopísek, KUMI elektronic, čalounictví Dostál, krejčovské 

služby Šebestová, šicí stroje Lazar,  hračky - prodej a velkosklad RAPPA, jenž rozšířil 

nabídku o prodej krmiv pro zvířata a dopravu, práce ve výškách RaS, autokarosérie Kliš, 

stavební práce AMSET group, opravy elektro Kubenka,  lesnické a zahradnické práce Kotala, 

zahradnické práce Struhalová, výkopové a zemní práce Franek, montáže potrubí - Plastmont.  
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Dále Dekora parket - podlahové studio, zámečnictví Planka, krby Kunc, plyn – topení - voda 

Kaštan, Soko a Kotala. Dále firma KAŠ – výroba nábytku, stolařství Mikula, Nový, Stryk, 

Slatinský, Kovotak Theimer, pila Hanslík. Autodopravci: Nykl, Ulman, Šafer, Kozar,  výroba 

reklamních předmětů Illová, malířské a natěračské práce Bílý, zednické a obkladačské práce 

Planka, satelitní a anténní technika Besta. 

Pro ženy: Kosmetika Staňková, kosmetika a masáže Krzystková, nehtová modeláž Vlková, 

masážní salon Nová, kosmetika a solárium Šárka, kadeřnictví Hanka, vlasové studio NELI, 

kadeřnictví DUO, kadeřnictví Tina, Merylin. Své zákazníky mají také prodejna Atlas 

(květinářství, drogerie na ul. 1. května), prodej nábytku Holčík (ul. Za humny),  Magnólie 

(dárky a dekorace naproti kapličce sv. Vendelína).  

Servis a autodopravu pro seniory zajišťuje paní Schafferová, rozvoz obědů pan Ševčík.  

 

                                            

8. ZEMĚDĚLSTVÍ  

 

Zemědělství bylo v Polance dlouho dominantní, ale postupně ztrácelo na významu vzhledem 

k rozpínající se velké Ostravě a změně zemědělské půdy v obytnou. Většinu zbývajících  polí 

obhospodařuje Družstvo vlastníků, které je pokračovatelem Jednotného zemědělského 

družstva, které bylo založeno v roce 1955. Má okolo dvou stovek členů a je řízeno 

devítičlenným představenstvem, jehož předsedou je Ing. Jan Rädisch. Pracuje v něm v 

různých profesích kolem šedesáti lidí. Jejich počet je však vzhledem k potřebám letní či zimní 

sezóny kolísavý. 

Několik menších políček soukromých vlastníků slouží většinou pouze k obživě doma 

chovajících zvířat a drůbeže, jinak je jejich význam minimální. 

Pozici nejvýznamnějšího zemědělského subjektu si i nadále udržuje Družstvo vlastníků. 

V průběhu roku 2014 nedošlo v  struktuře jeho činností k žádným významným změnám a 

stejně tak zůstaly beze změn i jeho řídící orgány.  

Z komplexní výroční zprávy předsedy Družstva vlastníků Ing. Jan Rädische za rok 2014 

vyjímáme: „Hospodaření družstva vykazuje dobré výsledky. Zisk za rok 2013 byl přes 12 mil. 

Kč a obdobný je očekáván i za rok 2014. Příznivě se rok vyvíjel především u produkce mléka, 

kdy za litr bylo utrženo průměrně 9,45 Kč. Setrvaly také slušné ceny jatečných prasat - 33,60 

Kč za 1kg jatečného prasete. Rostlinná výroba dosáhla rekordních výnosů u obilovin, řepky i 

cukrovky. Dosažené hektarové výnosy - pšenice  8 tun, řepka 4,6 tun, cukrovka 78 tun - byly 

rekordní, takové výnosy nebyly nikdy dřív dosaženy. Realizační ceny rostlinné produkce ale 

zaznamenaly pokles. Tuna řepy se prodávala za 780 Kč, pšenice za 3 800 Kč a řepka za 9 600 

Kč. Problematický byl vlastní průběh žní, kdy v jejich druhé polovině dlouhodobé deště 

způsobily značné navýšení sklizňových nákladů a poznamenaly i kvalitu zrna. Obdobně 

komplikovaný byl i průběh zpracovatelské kampaně v opavském  cukrovaru, který nezvládal 

příjem vyšších dodávek, takže řepa ležela na polních skládkách ještě v úplném konci roku 

2014 a byla značně poškozena. 

Obecně lze konstatovat, že v souvislosti se zlepšenými výsledky zemědělství v posledních 

letech došlo k znatelnému nárůstu cen zemědělské půdy. Hektar kvalitní orné půdy lze prodat 

až za 150 000 Kč. Většinou se ale v Polance i ČR hospodaří na půdě pronajaté, družstvo 

v roce 2014 zaplatilo za 1 ha orné půdy roční nájem 4 000 Kč. Oproti tomu koncem roku 

2014 v souvislosti s událostmi na Ukrajině, začaly problémy s odbytem některých 

zemědělských produktů. Především se to dotklo vepřového masa a mléka, komodit, jejichž 

export na ruský trh zastavily vzájemné sankce mezi EU a Ruskem. Další vývoj je proto plný 

otazníků a prudký pokles cen v začátku roku 2015 přináší velké obavy.“  Uzavřel Ing. Jan 

Rädisch.   
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9. SLUŽBY, OBCHOD, PRODEJNY A RESTAURACE   

 

Sběrný dvůr pro komunální a nebezpečné odpady se  nachází na ulici K Vydralinám za 

Družstvem vlastníků (na Mozgalu). Je  celoročně otevřen tři dny v týdnu a to ve středu, pátek a 

v sobotu. 

Dá se říci, že síť obchodů a prodejen se v posledních letech ustálila. Hlavním centrem nákupů 

je prodejna Hruška na ul. 1. května. Menší co do velikosti i zájmu občanů je obchod na ul. 

Hraničky. Tradičně vysoké renomé mají pekárna Prausková i řeznictví v areálu Družstva 

vlastníků. Je však třeba připomenout, že vzhledem k tomu, že naši občané většinou pracují 

v Ostravě nebo jejím okolí, tak nakupují především v levnějších obchodních řetězcích, 

kterých je na dosah opravdu hodně. Jenom v několik kilometrů vzdálené Porubě to jsou 

TESCO, Kaufland, Lidl, Interspar a Globus. Novinářský kiosek s rozšířenou nabídkou 

drobného občerstvení plní svoji úlohu vzhledem k otevírací době na ul. 1. května za Husovým 

sborem. 

Z pohostinských služeb stále zůstávají tradiční restaurace posledních let, jen jejich nabídka se 

vzhledem k rostoucímu boji o zákazníky většinou vylepšila, nebo také skončila jako např. 

penzion BEN (ul. H. Salichové). V provozu je nově zrekonstruovaný Dělnický dům 

(Hraničky), U Dluhošů (ul. 1. května), U Friedlů (ul. Janovská), Fantazie (ul. Za humny), 

Hospůdka Na hřišti ( u Nové školy), U Machů (Dol. Polanka). Dále Pizzerie Mendi (vedle 

sport. haly), sklípek Tesera (vedle kina). Menší hospůdky provozují také Pavel Cibulka (ul. 1. 

května) a Zdenek Andla (ul. Do polí). Po rekonstrukci je na Janové znovu v provozu bývalá 

restaurace Luník. V Polance máme i dvě vinotéky, které prosperují, neboť příklon ke 

konzumaci vína je dlouhodobě znatelný. Vinotéka U Francka manželů Horsákových vedle 

pošty rozšířila sortiment jihomoravského moku o pivotéku, kde nabízí nápoje z menších 

pivovarů z celé ČR a to buď v lahvích nebo plechovkách. Vinotéka U cihelny Dáši 

Starečkové sází rovněž na moravská vína, ale kromě venkovního občerstvení začala letos 

nabízet také příjemné posezení uvnitř vinárny jak pro jednotlivce, tak i menší společnost. 

Zájem je značný a hlavním lákadlem je, že můžete přijít kdykoliv ve dne v noci a stačí jen 

zazvonit… 

                                                  

10. DOPRAVA  

 

Spojení s důležitými místy České republiky a především s centrem Ostravy zůstalo stejné. 

V Dolní Polance je zastávka ČD na hlavní trati Bohumín – Praha. Rychlíkové spoje zde 

pochopitelně nestaví, ale spojení osobními vlaky do okolních obcí je dostatečné a je 

využíváno hlavně v době odjezdu do zaměstnání a příjezdu z něj. Pozitivní pro cestující je 

zlepšený přístup po nově vybudovaném chodníku, který vymezuje ohraničené území jak pro 

chodce, tak cyklisty. 

Hlavní dopravní tepnou v Polance zůstává autobusová linka č. 46, která vede na Ostravu  - do 

Svinova a jednou za hodinu přes Porubu až do Krásného Pole. Využívá jí velká většina našich 

občanů, pokud nepoužijí vlastní dopravu. Letos se poněkud změnily nástupní a výstupní 

podmínky především ve Svinově. Otevřením nových Svinovských mostů s moderními 

zastávkami se posunuly stanice, ale určitě ku prospěchu cestujících. Vzhledem k přání občanů 

byla změna trasa linky č. 46. Spoje jedoucí do Krásného Pole na ul. Družební vedou od 

minulého roku přes centrum Poruby a ne pouze po ulici Opavské jako nedávno. Nová trasa 

odbočuje z křižovatky u Tesca doleva kolem Kauflandu, po Hlavní třídě na rondel, potom 

vpravo zpět na Opavskou a dále doleva pokračuje po stejné trase do cílové stanice. Zastávky 

má stejné jako jiné spoje. 
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Od Svinovských mostů jsou vedeny i autobusové linky č. 53 a 64 přes Janovou do Klimkovic 

a Hýlova. Nově je zavedena linka č. 76 od Svinovských mostů přes Janovou, Horní Polanku, 

Hraničky a zpět přes Janovou do Svinova. Tato linka umožňuje občanům a dětem z Janové 

pohodlněji cestovat do školy, k lékařům a k nákupům do Polanky. 

Další spojem do Polanky je  linka č. 59 vedoucí z Klimkovic přes Polanku a Starou Bělou do 

Vítkovic, která jezdí pouze několikrát denně. 

Na železnici stále vzrůstá podíl osobní a nákladní dopravy. Vzhledem k tomu, že na 

železničním koridoru Bohumín – Praha je provoz takřka nepřetržitý, vzrůstají fronty před 

staženými závorami na Dolní Polance na přejezdu směrem na Starou Bělou. Kolony stojících 

aut, které si zkracují cestu na Olomouc jsou i stovky metrů dlouhé a často zasahují až do 

křižovatky se Svinovskou ulicí, která pak bývá neprůjezdná. Vedení radnice podalo stížnost a 

prosadilo zákaz průjezdu nákladních aut nad 12 tun, ale ne každý řidič ho respektuje. 

   

                                      

11. VÝSTAVBA A ZVELEBENÍ OBCE 

 

Přehled investičních akcí v Polance nad Odrou v roce 2014 

 

Ozelenění hřbitova - realizace 10/2013 až 4/2014 

V rámci realizace byla radikálním způsobem obnovena zeleň v areálu místního hřbitova. 

Vysázeno bylo 315 ks stromů a 416 ks keřů. Došlo k výraznému zvýšení sadovnické a 

zároveň estetické hodnoty výsadeb v místě posledního odpočinku našich blízkých. 

Opravy vsypové loučky a nové oplocení hřbitova - realizace 04 až 05/2014 

Realizací byla vhodným způsobem upravena vsypová loučka a vyměněno oplocení z přední 

části hřbitova včetně vstupních bran. Spolu s realizovaným projektem Ozelenění hřbitova 

nabylo toto pietní místo opět patřičné důstojnosti. 

Stavební úpravy zdravotního střediska - realizace 06 až 08/2014  

Předmětem realizace bylo odstranění statických závad na stropní konstrukci a rekonstrukce 

dvou nebytových prostor určených pro provozování ordinací. Následně byly tyto prostory 

pronajaty MUDr. Kláře Höferové za účelem provozování ordinace praktického lékaře a 

MUDr. Sylvě Klegové pro provozování dětské ordinace. 

Oprava silničního mostu přes mlýnku 1. května - realizace 07 až 08/2014 

V průběhu rekonstrukce mostu byl vybudován na výložných nosnících mostní konstrukce 

chodník pro pěší, čímž se v této lokalitě podařilo odstranit velmi nebezpečné místo vstupu 

chodců do vozovky. 

Parkoviště u ZŠ Heleny Salichové - realizace 07 až 08/2014 

Bylo vybudováno parkoviště pro osobní automobily mezi sportovní halou a základní školou 

Heleny Salichové, celkem 41 parkovacích míst. Cílem bylo zajistit bezpečnější pohyb dětí 

v areálu školy. Celý areál parkoviště byl ozeleněn jak zastoupením keřů tak dřevin, které 

lemují prostor určený k parkování.  

Stavební úpravy šaten na ulici Molákova - realizace 07 až 09/2014 

Objekt šaten v areálu dělnického domu prošel kompletní rekonstrukcí, část objektu již 

nevhodného k opravě byla odstraněna, byla dobudována část s výdejními okny terasou a 

skladem, včetně veřejně přístupného WC pro návštěvníky areálu. Objekt šaten byl také 

vybaven krbem s teplovzdušným rozvodem pro vytápění. 

Stavební úpravy sportovišť na ulici Molákova - realizace 07 až 09/2014 

Cílem této investiční akce, bylo zvýšit atraktivitu areálu vybudováním kvalitních sportovišť 

s cílem zaujmout především naše děti. V místě dosluhujících antukových hřišť bylo 

vybudováno hřiště s PUR povrchem určeno pro házenou, volejbal a tenis. S ním sousedí nové 
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hřiště pro plážové sporty volejbal a fotbal. Nově byly také vydlážděny přístupové komunikace 

a byl obnoven povrch stávajícího asfaltového hřiště. 

 

Dělnický dům - realizace 09/2013 až 09/2014 

Cílem bylo jediné, aby zmodernizovaná budova i s venkovním zařízením vyhovovala 

potřebám co největšího okruhu občanů. Kromě opraveného velkého sálu, se tento objekt může 

pyšnit malým sálem, zmodernizovaným pódiem, pod kterým je umístěna vinárna. Nechybí 

zde šatny, zrekonstruována kuchyně s jídelnou, součástí objektu jsou také prostory určené pro 

provozování restaurace. Po provedené rekonstrukci bylo městským obvodem pořízeno nové 

vnitřní vybavení jako židle, stoly, ozvučení hlavního sálu, jídelním nádobím a drobný 

nábytek. 

Prodloužení jednotné kanalizace v ulici U Rybníčku - realizace 09 až 10/2014 

Stavba řeší prodloužení jednotné kanalizace stávající kanalizační stoky v ulici U Rybníčku 

v délce cca 120 m. Prodloužení bude provedeno v koordinaci s demolicí staré kanalizace. Poté 

byly opraveny povrchy komunikací dotčené realizací.  

V průběhu roku byly také opraveny povrchy komunikací ulici Jana Zrzavého a na ulici 

Molákova. 

 

Pokračovala výstavba rodinných domů a to nejen ve významných lokalitách na Janové a 

Přemyšově, ale i v hustě zastavěné části obce. Majitelé se stále častěji zbavují velkých 

pozemků a část z jejich plochy nabídnou ke koupi. Mizí tak travnatá prostranství mezi domy, 

které tak mají k sobě stále blíže. Zájem o výstavbu v naší obci nepolevuje. 

Zimní údržba komunikací v roce 2014 pokračovala ve stejném systému jako v minulém 

roce. Ten se osvědčil ve třech úsecích. Horní a Dolní Polanka, další plochy obhospodařují 

místní firmy Ulman s. r. o. a Spáčil s. r.o. Celková délka udržované sítě je 52 km. Zimní 

údržba chodníků a ostatních veřejných prostranství spadá do povinností polanské údržby. 

                                                           

12. ŠKOLY 

 

Základní školu Heleny Salichové vede učitelský sbor v čele s ředitelem RNDr. Josefem 

Teperem. Jeho zástupkyní je Mgr. Šárka Sýkorová.  

Vedoucím učitelem odloučeného pracoviště je Mgr. Markéta Pastrňáková,  v dalších funkcích 

v oblasti výchovy a vzdělávání jsou Mgr. Jarmila Stillerová, Mgr. Jiří Sikora, Mgr. Olga 

Macková, Mgr. Petra Staňková a Ing. Pavel Richtar.  V ekonomickém úseku pracovali Marie 

Hurníková, Miluše Vivialová a Jana Figalová (její působení bylo ukončeno 18.9. 2014), 

vedoucí školní jídelny je Karin Krůlová. V učitelském sboru bylo na prvním stupni deset žen, 

na druhém stupni bylo vyučujících třináct, mezi nimi čtyři muži, tedy celkově dvacet tři. 

K výčtu osobností, které formují naši mladou generaci patří i vychovatelky, jsou tři. Škola 

nabízí vyžití v deseti (!) zájmových kroužcích, aktivní je také Klub rodičů při ZŠ H. 

Salichové, jenž je spolupořadatelem některých zajímavých akcí. 

Kapacitně budova nové školy postačuje k zajištění v dobře vybavených učebnách výuku 

všech žáků.  

Mimořádnou akcí byla radikální změna ve vzhledu a úpravě budov. Výměna oken, zateplení a 

oprava fasády zásadním způsobem omezily náklady na topení. „Někdo může namítnout, že 

zima 2013-14 byla mimořádně teplá, ale při srovnatelných podmínkách se nám náklady na 

energii snížily až o 37 procent. Dalším neocenitelným faktem je, že vybudováním nové 

komunikace na ul. H. Salichové, chodníku, snížení rychlosti a úprava přednosti v jízdě, se 

zásadním způsobem zvýšila bezpečnost dětí, ale i ostatních chodců,“ připomíná Josef Teper. 

Projekt „Vítáme vás ve škole“ je celoroční záležitost zaměřená na aktivity volného času žáků 

všech ročníků, kteří spolu se svými učiteli prezentují ukázky své práce z výuky a zájmových 
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kroužků. V březnu se uskutečnila Velikonoční výstava, v červnu Den pro maminku a 4. 

prosince také Vánoční dílny.  Ve dvoraně školy („kruhu“) ZŠ byl začátkem prosince vztyčen 

téměř sedmimetrový vánoční strom. Škola byla zapojena rovněž do akce Ostrava fandí 

florbalu a proběhly také dva turnaje v šachu. Tradiční bylo posezení s bývalými zaměstnanci 

školy. Velkou pozornost poutalo zahájení rekonstrukce sociálních zařízení u školní tělocvičny 

i celková úprava okolí. 

 

Klub rodičů a přátel školy při ZŠ HS v Polance je občanským sdružením - spolkem, které 

od roku 2000 zajišťuje organizování mimoškolních kulturních a společenských akcí pro děti a 

jejich rodiče v naší obci. Většina z nich je pořádána ve spolupráci s dalšími Polanskými 

spolky. V roce 2014 (pod novým logem klubu) proběhly tradiční aktivity: v únoru dětský 

maškarní ples v prostorách naší základní školy, kde si děti užily skutečnou plesovou 

atmosféru s programem a bohatou tombolou; v dubnu pálení čarodějnic na Sokolském hřišti 

(ve spolupráci s TJ Sokol a mateřskou školou) a jako obvykle přišlo i letos téměř 600 

návštěvníků, mnozí z okolních obvodů a vesnic; v květnu proběhlo smažení vaječiny opět na 

sokolském hřišti, tentokrát v komornější atmosféře, ovšem vaječina připravená na otevřeném 

ohni v kotlíku je nenapodobitelná. Po prázdninách na školáky čekal již třetí ročník podvečerní 

stezky odvahy vedoucí kolem rybníku, s cílem v právě dokončeném areálu Dělnického domu. 

Přesto, že počasí bylo podzimní s lehkými dešťovými přeháňkami, přišlo nezvykle mnoho 

dětí i s rodiči a odměnou jim byl i na ohni opečený špekáček. V listopadu se děti dočkaly 

polanského světélkování – průvodu s lampióny zakončeného ve školní jídelně. V prosinci 

byla tradiční mikulášská nadílka obohacená o nový rozměr – právě otevřený zrekonstruovaný 

sál v Dělnickém domě, nám dále sdělila předsedkyně klubu rodičů Ing. Simona Kozárová, 

 

Základní umělecká škola v Polance se  podílela na organizaci různých kulturních akcí v obci 

jako např. vítání občánků, pálení čarodějnic, znovuotevření Dělnického domu. Od ledna do 

května probíhala jednotlivá kola soutěže ZUŠ ČR ve hře na klavír, na smyčcové nástroje a na 

kytaru. Nejdále jsme se dostali v oboru hra na kytaru, kde náš žák David Bayer získal 2. místo 

v celostátním kole soutěže. Úspěch zaznamenal také výtvarný obor. Práce žáků s názvem 

„Africký prapor“ získala ocenění v celostátním kole soutěže základních uměleckých škol. 

ZUŠ je členem sdružení základních uměleckých škol MSK „MÚZA“, jehož jednou 

z nejvýznamnějších akcí byla přehlídka s názvem „MÚZY v ZOO Ostrava“, kde naši kolu 

reprezentoval žákovský soubor „swingové sexteto pana Czerného“. Součástí práce školy jsou 

pravidelná koncertní vystoupení žáků (třídní akce), veřejné žákovské koncerty a také 

koncertní činnost učitelů - nejvíce navštěvované jsou tradiční adventní koncerty v Husově 

sboru.  

V ZUŠ v Polance vyučuje 10 pedagogů. Škola má celkem 120 žáků v hudebním oboru a 63 

žáků ve výtvarném oboru. V hudebním oboru probíhá výuka hry na klavír, na kytaru, na 

smyčcové a dechové nástroje a výuka zpěvu. Pedagogové naší ZUŠ jsou členy nejrůznějších 

hudebních uskupení, mimo jiné souboru Polanští písničkáři, kteří působí nejen v Polance, ale 

také v celém ostravském regionu, dodal ředitel ZUŠ Mgr. Petr Kotek.  

 

Mateřská škola celkově zkrásněla v roce 2013 a to hlavně z důvodu nové fasády a nových 

hracích prvků na zahradě u školky. „Byly přijaty všechny děti, které byly v březnu u zápisu, 

takže v současné době navštěvuje mateřskou školku celkem 150 dětí. Všechny děti mají 

bydliště v Polance. O tyto děti se stará 22 zaměstnanců školky“, řekla ředitelka školky. Na 

závěr školního roku připravil učitelský sbor MŠ se svými dětmi besídku na téma Pohyb je náš 

kamarád a tak sál polanského kina byl tento den naplněný k prasknutí. Nový školní rok 

mateřinky začal 1. září 2014 a malé ratolesti spolu s rodiči čekalo několik příjemných 

překvapení. „Nový barevný kabát dostaly některé hrací prvky, pozornosti neušel ani opravený 
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travní koberec na zahradě školky, což bylo velkou měrou i zásluhou sponzorských darů 

rodičů a zřizovatele školky“ dodala ředitelka mateřské školy Pavla Nevímová a dodává. 

„Především však zateplení celého objektu a jeho rekonstrukce v roce 2013 zvýšilo celkový 

komfort pro všechny uživatele“. V listopadu opět přijeli se svou technikou místní dobrovolní 

hasiči a provedli ukázku této techniky spojenou s výkladem o požární ochraně. Starší děti 

ještě koncem listopadu zavítali do hasičské zbrojnice a se zájmem si prohlédli vnitřní 

vybavení a garáže hasičárny. Z další činnosti školky stojí ještě připomenout, že pro děti se 

uskutečnil lyžařský a plavecký výcvik, kroužky angličtiny a kondiční cvičení. Každoročně 

pořádají zaměstnanci školky spolu s rodičovským klubem tradiční dětský maškarní ples. Po 

celý rok byla výborná spolupráce s místní základní školou, dodala paní ředitelka. 

 

                                  

13. KULTURA, ZÁBAVA  A  VOLNÝ ČAS 

  

Knihovna v Polance se stala místem setkávání dětí i dospělých, ale také  platformou poučení 

a zábavy a patří mezi zařízení města Ostravy. V Polance je půjčovní doba knih v pondělí od 

13 do 18 hodin, v úterý 8 – 12 a 13 – 18 hodin. Letos poprvé také přes letní prázdniny, 

vedoucí naší pobočky je Bc. Karla Zábojová. 

V letošním roce knihovna v Polance připravila opět spoustu akcí a soutěží jak pro dospělé, tak 

pro dětské čtenáře. Pro dospělé návštěvníky se konaly vernisáže, besedy: např. pan Antonín 

Bosák a vernisáž výstavy Poodří. Také zde byly vystaveny fotografie pana Bohuslava 

Krejčího s názvem Příroda objektivem. Knihovnu navštívil cestovatel Ing. Pavel Sychra, který 

nás provedl Nepálem. Lidem se připravované akce velice líbí a jsou žádané. Pro dětské 

návštěvníky bylo během roku připraveno také mnoho akcí. Každý měsíc je pro děti 

připravený soutěžní kviz nebo doplňovačka. Také se uskutečňují výtvarné dílny. Mezi 

největší akce patří již tradiční Noc v knihovně, Knihovnické šlápoty… 

Na konci roku 2014 proběhly v knihovně zajímavé akce. Mezi nejzdařilejší patřila soutěž 

Bingo, ve které se děti snažily po dobu šesti týdnů každý týden přijít do knihovny vyluštit 

otázku. Za správně zodpovězené otázky dostaly body a ty vyměnily za hrací karty Binga. 

Hlavní hra se konala 27. 11. za účasti 47 soutěžících. Děti vyhrály spoustu zajímavých cen. 

Pro nejmenší děti knihovna v Polance nabízí rodičům na mateřské dovolené možnost 

navštěvovat klub Malí šikulkové, kde je pro děti vždy připraven poutavý program. Malí 

šikulkové se scházejí co 14 dnů. V prosinci přišel děti navštívit Mikuláš s čertem a andělem. 

Mám radost z velmi dobré spolupráce s ÚMOb Polanka, který  knihovně každoročně 

poskytuje finanční dar. Knihovnu čtenáři navštěvují rádi, což mě velice těší. Nadále se budu 

snažit, aby se zde čtenářům líbilo a rádi se sem vraceli. V roce 2014 bylo registrováno celkem 

684 čtenářů z toho 276 dětí, poznamenala paní knihovnice Karla Zábojová. 

 

Kino promítá od  roku 1929 ve stále stejné budově na ulici Janovská. Generální opravou 

v roce 1972 bylo přestavěno na širokoúhlé, kde pod hlavičkou Městské správy kin promítalo 

do roku 1990. V roce 1991 se provozovatelem kina stal Úřad městského obvodu Polanka nad 

Odrou. Pro vysokou finanční náročnost promítání byl v roce 2008 vyhlášen konkurz na 

soukromého provozovatele kina. Provozovateli se stali Jiří Adamec a Zdeněk Vavroš. Po 

přicházející vlně digitalizace došlo v roce 2012 k zásadní změně promítání, kino bylo 

zdigitalizováno, zvuk byl zcela vyměněn, místo stávajícího MONO nastoupilo Dolby Digital 

5+1. Provozovatelem se stává občanské sdružení Retrostar – nyní zapsaný spolek Retrostar. 

V roce 2014 v kině proběhlo 66 kinopředstavení, podruhé se zde konal dvoudenní 

Mezinárodní festival outdoorových filmů. Celkem byla návštěvnost 2 935 návštěvníků. 
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V květnu vystoupila v kině dvojice herců Jiří Lábus a Oldřich Kaiser v divadelním 

představení Don Quijote, na podzim pak Zdenek Izer a Šárka Vaňková s pořadem 

Durchlufttour. Obě představení byla vyprodána a setkala se s velmi příznivým ohlasem. 

V kině se jako každý rok pořádají vystoupení školky pro rodiče a prarodiče, volby do 

místních zastupitelstev, koncerty hudebních a vystoupení divadelních skupin, zkoušky a 

koncerty Dechové hudby Polanka. 

 

Dechová hudba Polanka je nejstarším kulturním souborem v obci, který byl založený v roce 

1919, v roce 2014 tedy oslavila výročí - 95 let nepřetržitého trvání. Na vánočním koncertě 

2013 se svými posluchači i hudebníky definitivně rozloučil a dechovku opustil jeho umělecký 

vedoucí a dirigent Jaroslav Král, který za dirigentským pultem stál celých 51 let. V současné 

době je kapelníkem a dirigentem Jiří Adamec, druhým dirigentem se stala Božena Turoňová. 

Hudba má nyní 23 stálých členů, v roce 2014 navázala těsnou spolupráci s Hudebním 

sdružením Vítkovák. Ten s Dechovou hudbou Polanka absolvoval jarní, podzimní i vánoční 

koncert v sále místního kina, kde má polanská dechová hudba své domovské zázemí. Oba 

spojené orchestry odehrály v lednu i Novoroční koncert v Třebovicích a hudby taktéž 

vystoupily u příležitosti znovuotevření opraveného Dělnického domu v Polance.  

Z velkého orchestru se vyčleňuje malá dechová osmička, která na požádání vyhrává při 

různých příležitostech – pouť v Hrabyni, rozsvěcování vánočního stromku, oslavy a jubilea. 

Dechová hudba Polanka úzce spolupracuje s pohřební službou Charitas z Nové Bělé. 

   

Polanští písničkáři měli v roce 2014  14 členů a to 5 muzikantů a 9 zpěváků. Uměleckou 

vedoucí je Božena Turoňová – flétna, Jitka Malíková – klávesy, Alena Bergrová – akordeon, 

Monika Neuwirthová – housle, Josef Marek – basová kytara. Věra Tomášková – soprán, 

konferenciér, Miroslava Dobešová – alt, Pavla Nevímová – alt, Pavla Slívová – soprán, 

Božena Steckrová – soprán, Zdeněk Vavroš – bas, konferenciér, Jiří Stecker – tenor, bas, 

Vlastimil Vozník – tenor, Vladimír Blejchař – tenor. 

Scházíme se přibližně jednou týdně v Základní umělecké škole Heleny Salichové v Polance 

nad Odrou. Program připravujeme pro jubilanty a seniory. Skládá se z lidových písní, 

převážně z Moravy a Slezska, nechybí ani stále oblíbené evergreeny, scénky, vtipy, atd. 

Vystupujeme přibližně 15 až 20 krát za rok. Stálá místa vystoupení jsou Klub parník v 

Ostravě, kde zpíváme pro jubilanty Moravské Ostravy a Přívoz, pro porubské jubilanty v 

Centru volného času v Ostravě Porubě, dále v Polance jsou rovněž vystoupení pro naše 

jubilanty, občas hostujeme v Polanské dechovce, naše písně zazněly i v Opavě na 

velikonočních trzích, v Sanatoriích Klimkovice, na Kloboukovém plese v Chuchelné, na 

Polanském džbánku, začali jsme s vystoupením v Charitě v Heřmanicích, v léčebně 

dlouhodobě nemocných v Radvanicích, jsme zváni i na oslavy jubilantů, křty knih, vánoční 

mše a další setkání, kde si rádi poslechnou a zazpívají pěknou písničku. Nahráli jsme několik 

CD a 2 DVD. 

V souboru jsme rádi, vždyť spolu trávíme hodně volného času. Pro zpestření jezdíme na 

zájezdy, setkáváme se i o prázdninách. O radostné zážitky v našem souboru není nouze. 

Myslíme i na vnoučata, organizujeme pro ně mikulášské besídky. Snad největší odměnou pro 

nás je bouřlivý potlesk po vystoupení, slzy v očích jubilantů, srdečné sevření rukou a slib, že 

si nás rádi znovu poslechnou a na naše vystoupení se vrátí, poznamenala kronikářka 

polanských písničkářů paní Pavla Slívová. 

 

Český zahrádkářský svaz byl v Polance založen v roce 1961 a celkový počet členů v roce 

2014 byl 65. Zahrádkáři se v dnešní době prezentují zejména konáním velikonočních, 

vánočních výstav a řemeslnými jarmarky. Zajišťují různé odborné přednášky, uskutečňují 

tematické zájezdy a pořádají společenské večírky spolu se základní organizaci ČSCH 
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v Polance. ZO ČZS svou činnost  dokumentuje ve své kronice, kterou tohoto času zapisuje 

paní Jarmila Přistoupilová. Výbor ZO ČSZ pracoval v roce 2014 ve složení: Šárka Struhalová 

– předsedkyně,  Anna Himlarová – tajemnice, Marie Andlová – pokladník, Jarmila 

Chocholatá - člen revizní komise, Zdeňka Sekerová - člen revizní komise a Jana Vlčková - 

člen revizní komise. 

 

Myslivecké sdružení Poodří má své sídlo v Polance na ulici Za humny 126. Předsedu 

vykonává Mgr. Aleš Neuwirth a ve výboru dále pracují Jiří Horák, Václav Brož, Radomír 

Malík, Pavel Foltýn a Vladislav Holub.  

Myslivecký spolek Poodří má 17 členů, kteří svou činnost vykonávají v souladu se zákonem o 

myslivosti. Všichni myslivci mají potřebné odborné vzdělání. Členové provozují výkon práva 

myslivosti při plném vědomí, že část honitby je součástí Chráněné krajinné oblasti Poodří. 

Rybníky a Blücherův les jsou zakomponovány do Národní přírodní rezervace Polanská niva. 

Honitba v Polance má výměru 1 300 ha. Je to převážně zemědělská půda, lužní lesy (např. 

Blücherův, Přemyšov, atd.), vodní plochy, které tvoří rybníky v majetku Chov ryb Jistebník,  

řeka Odra, Polančice, strouha Mlýnka, dva Polní rybníky a Bartošovy rybníky. Výskyt zvěře 

je převážně srnčí, zaječí, bažantí, dále divoké kachny, husy, holub hřivnáč, koroptve polní, 

liška obecná a jezevec lesní. Přechodně bývá i zvěř černá a náhodně zvěř jelení. 

Z historie polanských myslivců se můžeme dozvědět, že dle ústního podání bylo právo 

myslivosti v honitbě Polanka vykonáváno od dob První republiky. Z té doby se traduje, že 

myslivost provozovalo pouze pět myslivců.   Po roce 1948 vnikla tzv. lidová myslivost a bylo 

založeno Myslivecké sdružení v Polance. Teprve od roku 1969 existují doložitelné záznamy, 

které dokumentují vývoj myslivosti v honitbě Polanka. Největší počet členů sdružení byl 

v roce 1985, kdy členskou základnu tehdy tvořilo 33 myslivců. Ještě v roce 1970 bylo 

v honitbě Polanka uloveno 279 zajíců, 379 bažantů, 5 kusů srnčí zvěře…  Od sedmdesátých 

let dochází k trvalému úbytku drobné zvěře. Zajíc, bažant – dnešní stavy jsou na nejnižší 

hranici tzv. kmenových stavů. Koroptev se vyskytuje sporadicky (v počtu dvou desítek kusů). 

Důvody úbytku zvěře jsou především: Za 1. zemědělským hospodařením: používání stále 

dokonalejší techniky, převažující osev tzv. energetických plodin – řepky olejné, kukuřice, 

obilovin. Po skončení vegetačního období se zemědělské plochy stávají tzv. hladomornou, 

kde zvěř nenachází možnost obživy. Za 2. zvyšováním počtu predátorů, zejména lišek, psíků 

mývalovitých, jezevců, kání lesních, jestřábů, motáků pochopů, krkavců, strak a dále 

toulavých psů a koček. Za 3. Zvyšujícím se tlakem veřejnosti na krajinu – neukáznění turisté, 

rušení zvěře motorovými čtyřkolkami, terénními motocykly, leteckými modeláři. 

Myslivecký spolek pracuje i pro přírodu jako např. vysazování nových remízků. K tomuto 

účelu spolek zakoupil i půdu a část dalších pozemků má v pronájmu, čistění vodotečí, 

vysazování topinambury a dalších plodin. Dále i ochraňuje zvěř a to přikrmováním v období 

nouze, sběr plodin a získávání potřebného krmiva od Družstva vlastníků Polanka nad Odrou, 

se kterým v současnosti existuje vynikající spolupráce. Dle možností ochrana zvěře při 

senosečích. Stavba mysliveckých zařízení – vše za vlastní prostředky. Lov zvěře je prakticky 

omezen na minimum a je završením celoroční práce myslivců. V odvětví kynologie 

myslivecký spolek věnuje velkou pozornost a podporu členům - chovatelům loveckých psů. 

Lovecký pes je partnerem myslivce, zasluhuje veškerou úctu a péči. V držení jsou dnes ohaři, 

němečtí křepeláci, border teriéři, braky jezevčíkovité, a další. 

K mysliveckým tradicím patří bezesporu dodržování myslivecké etiky a zvyklostí. Společný 

lov je zakončen „poslední lečí“, mysliveckým soudem, přijímáním nového člena čestným 

pasováním. K tradicím patří myslivecké fanfáry a hlaholy v podání mysliveckých trubačů. 

K tradicím rovněž patří společenská setkání v měsíci myslivosti – červnu. Neodmyslitelným 

kulturním počinem pro širokou veřejnost je už tradiční Myslivecký ples, který je odedávna 

konán v Dělnickém domě. 
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Český červený kříž v Polance pracuje od roku 1949. Ve funkci předsedy se za tu dobu 

vystřídali: Arnošt Hurník, Josef Uhlář, Josef Kubica, Jan Cindler a v současné době funkci 

předsedy  vykonává Miroslav Berger. Dalšími členy výboru jsou: jednatel – Marie Bergrová, 

pokladník – Věra Tomášková, revizorky – Jana Vavrošová a Miluše Böhmová, dalšími členy 

– Blažena Králová a Marie Neuwirthová. Kromě těchto členů výboru pracují ještě výběrčí – 

Květuše Bergrová, Ludmila Dluhošová a Danuše Korčáková. 

Členská základna se pohybovala od  63 členů při jejím založení do 142 členů v současnosti. 

Počet členů začal narůstat od doby, kdy jsme začali využívat týdenní seniorský pobyt 

v penzionu Javorník. Pro naše seniory je to výhodné proto, že  mají jako členové ČČK slevu a 

autobus pro nás přijede do Polanky a zaveze nás až k penzionu a taky zpět. V roce 2014 nás 

jelo 43. Místní skupina zorganizovala 11. 6. autobusový zájezd do Valašského Meziříčí a 

okolí. Každý rok navštěvujeme s kytičkou a bonboniérou ty členy, kteří mají 75 let, od 80 let 

je navštěvujeme každoročně. V naší místní skupině máme letos 7 členek, které mají dokonce 

90 a více let. Při slavnostním otevření Dělnického domu po jeho rekonstrukci – 20. 9. 2014 si 

přítomní mohli prohlédnout celou budovu a také panely v sále, na kterých jednotlivé 

organizace z Polanky prezentovaly svou činnost formou fotografií, alb, kronik, medailí i 

vítězných pohárů. I naše místní skupina zde měla svůj panel, sdělila kronikářka paní Blažena 

Králová. 

 

Český rybářský svaz v Polance byl založen v roce 1928 a k dnešnímu dni má členskou 

základnu čítající téměř 350 rybářů. Z toho je 330 dospělých a 18 dětí. Nejsou jen z Polanky, 

ale také z okolních obcí Klimkovic, Jistebníku, Staré Vsi n. O., Proskovic či Staré Bělé. Jejich 

hlavním lovištěm je řeka Odra, ale z ní ryby téměř zmizely. Svoje kouzlo ztrácí i napájecí 

strouha Mlýnka. V posledních létech se ale pomalu vrací do řeky život, což se projevuje 

úlovky ryb. V posledních létech se např. ulovila štika 90 cm, sumec 156 cm a kapr 85 cm. 

Místní rybáři loví i na jiných lokalitách, kde mají šanci něco většího chytit a především se 

pobavit. Předsedou místní organizace ČRS byl Karel Kolder, jenž počátkem roku 2013 

nečekaně zemřel. Nyní vykonává funkci předsedy Milan Šuléř, jednatelem je Jaromír Turoň a 

hospodářem Jaroslav Vavroš. 

 

Základní kynologická organizace v Polance měla na konci roku 2014 15 registrovaných 

členů. Pravidelný výcvik probíhal ve středu a v neděli. Mimo členů ZKO navštěvovali tyto 

hodiny i jednotliví zájemci, kteří si přišli jen tak zacvičit se svými pejsky. Zájem lidí o tento 

sport a volnočasovou aktivitu je v naši obci spíš okrajová záležitost. Přesto nadšení lidí, kteří 

spolu na cvičáku spolupracují, pomáhá každým rokem ke zlepšení zázemí a správy 

organizace. Loňský rok jsme zrenovovali naši klubovnu a vyměnili podstatnou část starého 

plotu. Vše z vlastních finančních zdrojů a darů členů ZKO. Se sousedy vycházíme celkem 

v míru, i když občas přijde z některé strany výhružka na zrušení organizace a to z důvodu, že 

tu štěkají psi, že tu nechtějí plot nebo jim tu vadí stromy apod. Máme zájem rozvíjet tento 

sport v naší obci a pomalými kroky míříme k větší aktivitě, zdůraznil předseda organizace pan 

Miroslav Kotásek. 

 

Letecko-modelářský klub v Polance a jeho členové se pravidelně zúčastňují soutěží v celé 

České republice a výjimečně i v zahraničí. V roce 2014 dosáhli výborných výsledků a v 

celostátním žebříčku se umístili na předních místech. Mezi nejaktivnější soutěžáky patří Petr 

Slezák, Radim Barč a Libor Kristian. Modeláři se stále scházejí na letišti „Fialova louka“, kde 

pořádají soutěže nebo jen volné létaní a rádi zasvětí příchozí spoluobčany do tajů modelařiny. 

Tato louka se nachází asi 1 km od posledního polanského stavení směrem na Jistebník a 

letiště bylo slavnostně otevřeno v červnu 2005. 
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Nejoblíbenější taneční skupinou v Polance, ale i v širokém okolí, je stále skupina Paradox 

především proto, že hraje písničky známé z minulých let. Kapelníkem je Jiří Kubica a skupina 

vystupuje především na plesích a různých zábavách. O zájemce nouzi nemá. 

 

Sbor dobrovolných hasičů, jehož členská základna je stabilizována na počtu 84 členů, je 

nejstarším činným spolkem v Polance, který byl založen v roce 1893. Zásahová jednotka má 

15 členů a za rok 2014 měla 8 výjezdů. Jednalo se o požáry travnatého porostu, odstranění 

spadlých stromů na komunikaci a monitorování vodních toků při přívalovém dešti. V rámci 

výcviku se členové zásahové jednotky podíleli také na rekonstrukci venkovních prostor u 

Dělnického domu. Týkalo se to hlavně kácení stromů, které překážely nové výstavbě. Dále 

členové prováděli asistenční hlídky při akcích jako je pálení čarodějnic, Polanské 

světélkování atd.  

Sbor dobrovolných hasičů oslavil taktéž krásné výročí, což bylo 55 let od založení družby 

s hasiči z obce Zliechov ze Slovenské republiky. Tyto oslavy probíhaly již v novém areálu u 

Dělnického domu. Krásné bylo také 4. setkání hasičů obcí s názvem Polanka, které se konalo 

v červnu v Polánce u Moravského Krumlova. Mimo tyto větší akce jsme uspořádali zájezd na 

Pustevny a další menší, jako například smažení vaječiny, rybí hody atd.  

Ve volbách na prosincové valné hromadě byl zvolen starostou hasičů pan Roman Hamšík, 

který nahradil pana Milana Cindlera a velitelem hasičů byl zvolen pan Ondřej Cága, který ve 

funkci nahradil pana Ladislava Nedělu. Do výboru SDH bylo zvoleno ještě dalších pět členů. 

Dne 23. prosince 2014 dostali naši hasiči krásný vánoční dárek v podobě úplně nové požární 

cisterny v ceně přes 6 mil. korun. Zde musím podotknout, že je to první úplně nové požární 

auto za celou dobu více než 120-ti letého trvání našeho sboru, poznamenal pan Milan Cindler. 

 

Český svaz chovatelů měl v roce 2014 v naší organizací 27 členů z toho 2 mladí chovatelé. 

Uspořádali jsme v měsících dubnu a říjnu stolní hodnocení králíků s prodejem a v červenci  

Krmášovou výstavu králíků, holubů a drůbeže spojenou s okresní výstavou mladých králíků. 

Tato výstava se těšila velkému zájmu návštěvníků a tradičně v neděli koncertovala dechová 

hudba z Polanky. Poháry a čestné ceny úspěšným chovatelům předával starosta městského 

obvodu  pan Pavel Bochnia. Polanští chovatelé se taktéž prezentovali svými odchovy, hlavně 

králíků a to hlavně na výstavách v okolí, ale také na celostátních výstavách v Přerově, Litovli, 

Holicích, Týništi nad Orlicí a Nezvěsticích u Plzně, na kterých získali několik čestných cen a 

ocenění. V průběhu roku jsme taktéž organizovali očkování králíků pro naše členy i ostatní 

občany. Také údržbou areálu a okolí jsme přispívali ke zkrášlení obce. Tradičně jsme 

s Polanskými zahrádkáři uspořádali společenský večírek pro naše členy a jejích rodinné 

příslušníky a jimi zvané hosty, který byl velice kladně hodnocen. 

Výbor ZO ČSCH Polanka pracoval v roce 2014 ve složení: Předseda-Václav Urbánek, 

místopředseda-Ing. Miloš Sýkora a jednatel-Václav Andla. 

  

14. TĚLOVÝCHOVA A SPORT 

 

Dělnická tělocvičná jednota (DTJ) v Polance byla založena v roce 1926. Na základě 

Darovací smlouvy ze dne 10.8. 2009 převedla svůj sportovní areál u Dělnického domu na 

ÚMOb, který v roce 2014 provedl jeho komplexní rekonstrukci. V současné době ke své 

činnosti využívá převážně sportovní halu a v menší míře sportoviště v areálu Dělnického 

domu. DTJ organizuje sportovní a společenskou činnost v oddílech házená, volejbal a ASPV. 

Nadřízenými sportovními orgány jsou OTÚ, ČSH a ČVS. Výbor DTJ v současnosti pracuje 

v tomto složení: předseda - Ing. Jaromír Friedel, místopředseda - Bohuslava Sojková a Jiří 

Grammel, členové výboru – Ing. Petra Slahúčková–Sládková a Dominik Matěj. Počet členů 
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DTJ dosáhl na konci roku 2014 čísla 326. Z toho oddíl házené má 162 členů, oddíl volejbalu 

123 členů a ASPV 41 členů.  

  

Házená v Polance je oddílem DTJ a jejím současným manažerem je Pavel Bochnia. Tento 

oddíl byl v Polance založen v roce 1955. Všechna družstva startují v soutěžích 

organizovaných a řízených Českým házenkářským svazem. Oddíl se může pochlubit 

zastoupením svých družstev ve všech věkových kategoriích a to družstvo mužů, družstva 

starších a mladších dorostenců, družstva starších a mladších žáků, ale i taky družstvem 

minižáků. Kromě mistrovských utkání se účastní přátelských turnajů, sám turnaje pořádá, ale 

přispívá také ke kulturnímu vyžití občanů obce. Mezi největší sportovní akce patřil v tomto 

roce 2014 mezinárodní mládežnický turnaj Polanka Cup. První ročník tohoto turnaje se 

uskutečnil již v roce 1995 a to znamená, že v tomto roce se uskutečnil jubilejní 20. ročník za 

účasti rekordních 55 družstev z České i Slovenské republiky. Na jubilejním 20. ročníku se 

odehrálo 178 zápasů, účastnilo se 600 účastníků, do pořadatelské činnosti se zapojilo přes 50 

lidí. Internetový přenos zprostředkovaný firmou Kumi Electronics sledovalo v pátek 150, 

sobotu 244 a v neděli 293 diváků. Velmi vytížený areál u Dělnického domu využívají 

házenkáři jako spolupořadatelé také jiných než sportovních akcí, všechny celky ale využívají 

ke své činnosti většinou prostor sportovní haly a v letním čase i asfaltového hřiště v areálu. 

Každoročně oddíl pořádá pro veřejnost kulturní akce v sále Dělnického domu. Na počátku 

prosince to bývá Mikulášská zábava s programem a druhou společenskou akcí je tradiční 

Pochování basy na závěr plesové sezóny. Pro děti se každoročně připravuje na počátku června 

Dětský den. 

 

Oddíl volejbalu oslavil v roce 2011 své padesátiny a je druhým nejsilnějším v rámci DTJ, 

když nabízí sportovní vyžití pro šest družstev. První tým mužů vybojoval postup do nejvyšší 

soutěže, které se kdy volejbalisti z Polanky zúčastnili a to do 2. ligy a současně se v této 

skupině udrželi i pro následující sezónu. Družstvo žen se již tradičně účastní krajského 

přeboru 2. třídy, juniorky rovněž hrají krajský přebor a ženy B, muži B, starší žačky a mladší 

žačky měřily své síly v městském přeboru. Stranou nejsou ani společenské aktivity. Oddíl 

volejbalu pořádá každoročně tradiční Ples sportovců, různou zábavnou show, ale především 

Turnaj generací a Rodinný turnaj, které patří k nejpopulárnějším akcím  roku.  

   

Oddíl ASPV (Asociace Sport pro všechny). Je to smíšený oddíl pro muže i ženy a od roku 

1995 je součástí DTJ.  Předsedkyní oddílu je Bohuslava Sojková, její zástupkyní je Jarmila 

Žídková a pokladnicí Františka Barabášová. Cvičili jsme půl roku jednou týdně v Sokolovně, 

protože Dělnický dům se rekonstruoval. Chodilo nás cvičit jen okolo dvaceti, protože na naše 

cvičení zbylo místo jen v pátek, což mnohým nevyhovovalo. Posledním cvičením dne 20. 6. 

jsme se s Sokolovnou rozloučili. V červenci a srpnu cvičenci tradičně jezdili na kolech jednou 

týdně místo cvičení do blízkého okolí, nejčastěji do Košatky, Jistebníka, Výškovic, Klimkovic 

a Svinova. Letos se nás sešlo vždy okolo 15 až 20 členů v restauraci  U Dluhošů, protože 

okolí Dělnického domu bylo kvůli rekonstrukci uzavřeno. Asi proto, že stárneme, se většině 

výlet na kole už nezamlouval. Našly se sice mezi námi výjimky, ale bylo jich velmi málo. 

Ostatním stačilo, že jsme se sešli, popovídali a dali si tvarůžky. Jednou jsme se sešli v pitzérii 

na Zámecké. Nově jsme začali cvičit v Dělnickém domě po jeho rekonstrukci od 15.10. Přišlo 

nás 30, včetně 3 nových cvičenek. Cvičitelkou je Ludmila Ulmanová, kterou zastupuje v její 

nepřítomnosti Bohuslava Sojková. 

Byly zorganizovány dva turistické zájezdy a to na jaře na Bumbálku a Bílou  (24. 5.) a na 

podzim (27.9.) na Čantoryji, Ustroň a Vislu. Členové se zúčastňovali bowlingových turnajů, 

které si v Porubě zajistili několikrát ročně. Dálkového pochodu a běhu J. A. Komenského se 

zúčastnilo 14 členů. Členové se zúčastnili i putováním krajem sněženek (22. 3.), uspořádali 

http://www.hazena-polanka.cz/polanka-cup
http://www.kumi.cz/
http://www.hazena-polanka.cz/pochovani-basy
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jsme 21.4. velikonoční výlet do Děhylova, Dobroslavic a Plesné, smažili jsme u Sokolovny 

vaječinu 13. 6. za účasti 27 členů. Jedenáct členů se zúčastnilo už potřetí týdenního pobytu na 

Javorník, který organizovala místní skupina ČČK, některé členky ASPV se zúčastnily akce Za 

poznáním Poodří v rámci „Ostrava – Evropské město sportu 2014“ a Move Week 2014 (4. 

10.). Každoročně se chodíme podívat na výlov rybníka Bezruč v Jistebníku (někteří na kole, 

ostatní vlakem nebo pěšky), 17. 12. jsme měli v Dělnickém domě výroční schůzi, spojenou 

s Mikulášským posezením. Na předsilvestrovském výletu 30.12., který nás zavedl až do 

Plesné, se sešlo 30 členů. Kalendářní rok jsme zakončili tradičně odpoledním posezením 

v restauraci U Cibulky, poznamenala kronikářka ASPV paní Blažena Králová.    

   

Tělocvičná jednota Sokol provozuje svoji činnost na Sokolské louce v areálu u Polančice a 

má téměř dvě stovky členů. Díky obětavé a nezištné práci výboru Sokola (starostou se po 

bratrovi Bílém v roce 2013 stal Hynek Kozub, místostarosta Luděk Dluhoš, hospodářka Dana 

Skybová, náčelnice Miroslava Tomášková, jednatel Jiří Šlachta) můžou děti a občané Polanky 

i občané z blízkého okolí využívat jak budovu sokolovny s opraveným velkým sálem pro 

oblíbený stolní tenis a cvičení, spodním zrcadlovým sálem ideálním k tanečnímu pohybu, tak 

i venkovní areál s tenisovým kurtem a hřištěm k míčovým hrám. K nejoblíbenějším akcím 

v areálu patří Pálení čarodějnic, smažení vaječiny, sportovní odpoledne, letní tréninky 

florbalistů (turnaj rodin Polanská hůl), díky novému povrchu tenisového kurtu se navýšil 

počet aktivně sportujících sousedů a rodin s dětmi. Aktivity sahají i za bránu areálu - Putování 

krajem sněženek a výlety do hor. Budovu sokolovny nejvíce využívají stolní tenisti. Nejvíce 

dětí navštěvuje taneční klub Hip Hop vedený Ivanou Petruželovou. Zrcadlový sál slouží 

k jejich přípravě na vystoupení. S výbornými výsledky se také může pochlubit Kateřina 

Bujnochová s týmem mažoretek. Hráči florbalu stále trénují ve školní tělocvičně pod vedením 

Hynka Kozuba, účast v Pobeskydské florbalové lize s třemi týmy (mladší žáci, starší žáci, 

muži) svědčí o velkém zájmu o tento sport. Vrcholem sezóny je vždy turnaj rodinných týmů 

Polanská hůl na venkovním hřišti u sokolovny, nejnáročnější je pro rodinné příslušníky našich 

hráčů, kteří si vyzkouší složitosti a záludnosti tohoto sportu. Sokolovnu využívají v nájmu i 

další sportovní aktivity – Body form, aerobic pod vedením profesionálních cvičitelek. Členská 

základna čítá dvě stě členů, menší třetinu představují naši senioři-stará garda - scházející se na 

cvičení, dokonce nacvičující i vystoupení na světová setkání cvičenců.        

 

Junák - Svaz skautů a skautek ČR, 16. středisko Polanka je aktivní po celý rok. Pod polanské 

středisko spadá 16. oddíl Polanka, oddíl Bílí Hadi ze Studénky a oddíl Jukijové z Karviné. 

V Polance fungují tři družiny, ve kterých je 22 dětí a 6 dospělých. Cílem hnutí je rozvíjet 

v dětech a mládeži od 7 do 15 let kladný vztah k přírodě, vést je k úctě k lidem, pracovitosti, 

slušnosti a schopnosti rozvíjet sebe sama. Každý týden se konají schůzky v klubovně u 

Dělnického domu, na kterých se většinou plánují jedno i vícedenní akce a výpravy. 

Připomeňme si některé z nich, které se uskutečnily v tomto roce. 

V únoru jsme vyrazili na 15. ročník zimní expedice Adovaraz, v malém sále u Friedlů proběhl 

společenský večer pro rodiče a veřejnost Zlatá Berta. V dubnu Ivančena a úspěch družiny 

Želvičky v závodu vlčat a světlušek spojený s postupem do krajského kola. O prázdninách se 

skauti vydali na tábor u Fulneku jako zdravotníci „MASH“. Při příležitosti otevření 

opraveného Dělnického domu jsme připravili pro děti různé hry a soutěže. Na podzim jsme se 

dostali do Žďáru nad Sázavou a v Beskydech jsme pokořili horu Smrk. 

 

Orel – Jednota Polanka, byl založen v roce 1923 a o pět let později otevřel budovu Orlovnu, 

která byla první ve Slezsku. V roce 1974 byla údajně kvůli statice zbourána a na jejím místě 

vyrostly tenisové kurty. Po zrušení tramvajového spojení Svinova s Klimkovicemi byla na 

tomto místě vybudována autobusová točna Hraničky. Starosta jednoty pan Jan Prokop dodal: 
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„Naše jednota je začleněna do župy Kadlčákovy, která sdružuje 17 orelských jednot v našem 

regionu a má 590 členů. Je zaměřena na sportovní, kulturní a duchovní činnost v duchu 

křesťanských tradic. Jelikož nemáme vlastní prostory, svoji činnost uskutečňujeme 

v prostorách pronajatých. Sportovní činnost provozujeme formou turistiky, kuželkářských 

soutěží a vyjížděk na kolech po okolí. Hlavní akcí v daném roce je turistický pochod Poodřím, 

který je zařazen do akcí župy. Další kulturní činností naší jednoty byly tyto akce: večírek 

všech generací Orla, výroční schůze, smažení vaječiny, orelská pouť na Svatým Hostýně a 

mikulášská nadílka. Dále jednotu řídí Jan Fešar, Evženka Haverlová, Irena Nedvídková, 

Zdenka Foltýnová a Alois Neiser, upřesnil starosta Orla. 

 

Fotbalový klub SK Polanka byl založen v roce 1932 a po několika změnách získal zázemí 

vedle Základní školy a to od roku 1982. Od té doby je fotbalový areál stále vylepšován. 

K travnatému hřišti přibylo tréninkové škvárové a na jaře 2012 také koberec s umělým 

trávníkem. V současné době je předsedou klubu  Bc. Radomír Řehulka.  

 

Sportovní hala v Polance byla využívána průběžně po celý rok 2014. Halu využívala hlavně 

Základní škola Heleny Salichové k výuce tělesné výchovy a při organizování sportovních 

akcí. Odpolední, večerní a víkendové hodiny jsou přednostně poskytnuty sportovním 

organizacím, které mají sídlo v našem městském obvodu a které zajišťují výkonnostní sport 

(Dělnická tělocvičná jednota Polanka, TJ Sokol Polanka a FK SK Polanka). Zbývající volné 

hodiny pak využívají ostatní zájemci. Hodinová sazba za pronájem je pro polanské sportovní 

organizace 350 Kč, pro ostatní 600 Kč. Z významnějších akcí se zde konal například 

mezinárodní turnaj v karate, mezinárodní turnaj v házené žen, soutěž v moderní gymnastice, 

jubilejní 20. ročník mezinárodního turnaje v házené mládeže Polanka Cup nebo tréninkový 

kemp pod vedením pana Korbela a pana Demka. 

 

Hokejový klub HC Polanka, o.s. byl založen v roce 2013. Vznikl z nadšení skupiny 

sportovců, kteří využívali k rekreačnímu hokeji převážně místní rybníky. Ještě téhož roku se 

již v hojném počtu přesunuli na ledovou plochu Sarezy v Porubě. Po roce hraní přátelských 

utkání proti Porubským hokejovým týmům se v roce 2014 zapojili hokejisti do Ostravské 

soutěže amatérských mužstev - Nezávislé hokejové ligy. Domácí soutěžní zápasy hraje na 

hlavní ledové ploše zimního stadionu Sareza - Poruba. V současné době má klub 25 aktivních 

hráčů a pracuje na náboru mládeže. Jelikož je klub veden jako občanské sdružení s cílem 

sportovní osvěty, plánuje pořádání sportovních dnů a jiných různorodých aktivit pro mladé 

nadšené sportovce. V současné době je financován z příspěvků členů a dále z pořádaní 

kulturních akcí (plesy, atd.). Předsedou klubu je Petr Tomášek, místopředsedou Tomáš Míček 

a tajemníkem Lukáš Král.   

 

15. ZDRAVOTNICTVÍ 

 

Zdravotnická péče je v Polance soustředěná do tří středisek a to na ul. 1. května, na ul. 

Hraničky a v objektu Družstva vlastníků na Osadě míru. Na těchto místech je praktické 

lékařství a zubní laboratoř. V budově bývalých učitelských bytů jsou  ordinace praktických 

lékařů MUDr. Kláry Höferové a MUDr. Marty Pískovské a dále ordinace dětské lékařky 

MUDr. Sylvy Klegové.  

Nově otevřená ordinace praktického lékaře pro dospělé se nachází ve zrekonstruovaných 

prostorách na autobusové točně Hraničky.   

Na Osadě míru je v provozu zubní laboratoř, kterou vede paní Marcela Pyšová. 

Ordinační hodiny u všech praktických lékařů jsou zajišťovány pravidelně po celý týden.  
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Již několik let je v naší obci poskytována možnost léčby neplodnosti v rámci 

specializovaného pracoviště Fertimed. Tato činnost je provozována v budově Lázeňského 

domu vedle prodejny Atlas. Ve stejné budově je v provozu i lékárna s limitovaným 

sortimentem léků, funguje zde i možnost jejich objednání a vyzvednutí v rámci dané provozní 

doby.  

Od roku 2013 v naší obci není dostupný zubní lékař a tak pacienti musí navštěvovat tohoto 

specialistu v blízkém okolí.                                        

 

16. SOCIÁLNÍ PÉČE, OBČANSKÉ ZÁLEŽITOSTI  

 

O tuto oblast se na úseku sociálních věcí  městského úřadu stará od ledna 2012 jedna sociální 

pracovnice a to paní Hana Šimůnková. Ta má hlavně na starosti občany omezené ve 

svéprávnosti, péči o seniory a zdravotně postižené občany. Dále vykonává funkci sociálního 

kurátora a vede pořadník žadatelů o přijetí do Domova pokojného stáří  v Polance na ulici 

U cihelny. 

Od 1. ledna 2014 už odbor sociální, organizační, školství a kultury ÚMOb v Polance 

nevykonává sociálně právní ochranu dětí. Tu vykonává ÚMOb Poruba na ul. Gen Sochora 

6013/2. V naší obci nadále zůstává práce kurátora pro dospělé, sociální práce pro seniory, 

terénní práce a poradenská činnost. 

 

K tradičním akcím radnice patří vítání nových občánků a setkání s jubilanty. Poslední vítání 

občánků roku 2014 proběhlo 15. listopadu za účasti tří maminek se svými ratolestmi a za 

hojné podpory rodinných příslušníků. 

Setkání jubilantů proběhlo v sále Dělnického domu v pátek 26.09.2014. Milého setkání se 

zúčastnilo 74 jubilantů z celkového počtu 83 pozvaných. 

Připomeňme si také některá významná data a výročí, které naše radnice sleduje a oceňuje: 

v červenci 2014 nás navždy opustila ve věku 97 let nejstarší občanka Polanky paní Karolina 

Žůrková. Z dostupných matričních záznamů a vzpomínek pamětníků se dosud nikdo v obci 

nedožil sta let. V současnosti je u nás 22 občanů, kteří mají devadesát a více let. Nejstarší jsou 

paní Jarmila Kotalová a paní Anna Žůrková, které mají 95 let. Nejstarším mužem je pan 

Vítězslav Sýkora, kterému je 93 let. 

  

 

17. NÁBOŽENSKÝ ŽIVOT 

 

Římskokatolická farnost nabízí jednu z církví, které v Polance působí.  Jádrem je kostel sv. 

Anny, který byl vysvěcen v roce 1900, pod ním ve svahu je fara ještě o dva roky starší.  V 

roce 1998 byl kostel vyhlášen kulturní památkou. Správcem farnosti je od roku 2000 Mgr. 

Zdeněk Pluhař. Bohoslužby jsou konány pravidelně každou neděli v 8.30 hod. v kostele, ve 

všedních dnech v 17.45 hod. V zimě jsou obřady ve všední dny v kapli na faře. Již třetím 

rokem se uskutečnila 23.5. ,,Noc kostelů“. Farnost spolu s kostelním sborem a jeho hosty 

pozvala občany na Vánoční koncert, který se v kostele sv. Anny v Polance uskutečnil za 

mimořádného zájmu občanů v neděli 28. prosince. Jinak byla během roku dokončena oprava 

střechy lodi kostela, která dostala nový povrch a probíhala průběžně s provozem. Mědí byly 

ošetřeny střešní věžičky a napojení na věž kostela. Zájem o bohoslužby i církevní svatby se 

proti minulému roku v podstatě nezměnil. 

 

Náboženská obec Církve československé husitské má kolem 200 členů a příznivců. 

Bohoslužby se konají každou neděli od 8.45 hodin za účasti přibližně patnácti věřících. 

Návštěvnost se zvyšuje o Vánocích, Velikonocích a Památce zesnulých. Věřící se také 
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scházejí zpravidla jednou měsíčně k biblickým hodinám. Jednou ročně se v Polance konají 

neformální setkání s vedlejší svinovskou církevní obcí. V pátek 23. května 2014 se při Noci 

kostelů, kdy byl Husův sbor otevřen pro veřejnost od 18 do 22 hodin, mohli návštěvníci 

zaposlouchat do hudby Havířovského klarinetového kvarteta, pan Radek Šoustal následně 

pronesl přednášku o cyklopouti Soluň - Velehrad.  

Věřící se také každoročně zúčastňují poutě k Winklerově zvonici na Ostravici, kdy si ve 

svátečních červencových dnech, většinou 5. července, připomínají při bohoslužbě odkaz 

Cyrila a Metoděje a Mistra Jana Husa. O varhanní doprovod se již léta stará Ing. Pavel Král. 

Církev se také 20.-21. 9. mezi jinými místními organizacemi prezentovala při Dni obce 

v nově otevřeném Dělnickém domě. Prvního listopadu se konalo na hřbitově u kříže setkání 

s římskokatolickými věřícími – Společná modlitba za zemřelé, kterou vedli duchovní obou 

církví. V adventním období se konal již tradiční koncert učitelů místní ZUŠ v Husově sboru, 

který je velmi oblíben a je o něj veliký zájem veřejnosti. Konec kalendářního roku se nesl ve 

znamení vánočních svátků a poděkování za Boží milost a vedení v celém roce 2014. 

 

 

                                      18.  POLICIE A VEŘEJNÝ POŘÁDEK 

 

Městská policie Ostrava zřídila v naší obci institut strážníka-okrskáře, čili strážníka, 

dohlížejícího na veřejný pořádek ve svěřené lokalitě. V naší obci v současnosti působí čtyři 

strážníci-okrskáři. Jsou to: Vladimír Sýkora, Bedřich Holaň, Tomáš Wolf a Jiří Peterek. 

Každý z nich má svůj rajon a vzhledem k dalším kontaktům dokáží řešit případné problémy. 

Cílem však je větší spolupráce strážníků s občany. 

Velké kriminální problémy se nám naštěstí vyhýbají, proto se tradičně statistika přečinů 

zužuje na  případy zdánlivě banální jako např. vandalismus, pálení rostlinného a jiného 

odpadu, neoprávněné parkování automobilů na zeleni a v zimním období to jsou odstavená 

vozidla, která brání vozidlům zimní údržby. V tomto roce byl nutný mimořádný dohled  nad 

dokončováním rekonstrukce Dělnického domu a při rekonstrukci kanalizace na ul. U 

Rybníčku. Strážníci museli řadu neukázněných automobilistů kličkujících mezi výkopy 

důrazně napomenout. 

Také nárůst pohybu cyklistů kolem mostu přes Odru vede k tomu, že si někteří jezdí kudy 

chtějí a nerespektují cyklostezku, což v CHKO Poodří samozřejmě není možné. Proto jsou na 

místě občasné kontroly a patřičné postihy.  

Agendu přestupků na obecním úřadu v Polance vede Hana Šimůnková, která řešila v roce 

2014  72 přestupků.  

 

19. ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ 

 

 Naše obec je vnímána vzhledem ke svému umístění na dotek CHKO i vzhledu jako rekreační 

místo Ostravy. Inverzní počasí, které často zahalí celé Ostravsko, však zasahuje i k nám a 

občas se opravdu dýchá špatně. Proti tomu se dá dělat těžko něco mimořádného, na to jsou 

orgány s vyšší pravomocí než naše radnice. Stále se však objevují jedinci, kteří porušují 

městskou vyhlášku a ve svých kotlech spalují odpad, který do pece nepatří. 

V roce 2014 byla firmě Písek Ostrava pozastavena těžební činnost. Nicméně v prostoru 

pískovny nebyly provedeny žádné terénní úpravy. Příroda sice náletovými dřevinami haldu 

skrývky ozelenila, což však nezměnilo nic na její mohutnosti. 
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20. POČASÍ  2014 

 

Počátek roku 2014 lámal rekordy ve prospěch předpovězeného teplotního výkyvu. Nebo je 

to napořád? Na Nový rok šest stupňů nad nulou, 5. ledna dokonce dvanáct. Příroda začala 

ožívat a zemědělci se začali obávat o úrodu vlastně čehokoliv. Očekávaný teplotní zlom mohl 

napučenou přírodu mráz rychle zlikvidovat. Také neobvykle dlouhé šestnáctidenní prázdniny 

pro školáky se většinou minuly zamýšleným účinkem, když kromě vrcholů hor nebyl nikde 

sníh. Z lyžovačky tak zbyly jen pěší túry, ale naštěstí bylo sucho a náhradní programy se 

našly. Počasí si asi řeklo, že zimu zkrátí a tak jsme měli v půlce ledna teploty i v noci nad 

nulou, například v Polance bylo v pátek 17. ledna 2014 naměřeno plus osm stupňů, v noci 

jeden nad. Sníh nikde, jen na nejvyšších hřebenech hor. Ale ani tam to v lyžařských 

střediscích kromě Krkonoš a Jeseníků za moc nestálo. Rekordní zápisy však stále 

pokračovaly. V pondělí 20. 1. 2014 naměřila stanice v Kostelci v Čechách osmnáct stupňů 

plus a to už opravdu nebylo normální. V Polance jsme měli dvanáct a to už zima měla být 

podle kalendáře za svojí polovinou! Teplotní zlom však musel přijít. Ve středu 22. ledna spadl 

teploměr o dvacet čárek až pod nulu a držel se tak i přes den. Sněhu však bylo na celém území 

ČR pomálu, více ho napadlo jen na severu a západě Čech. V Polance jsme měli pouze bílý 

poprašek, ale o to víc to klouzalo a kromě hlavních tahů nebylo snadné se po silnicích a 

chodnících pohybovat. Především starší občané nešetřili kritikou při návštěvě areálu pošty a 

prodejny Hruška. Mrazivá vlna od severovýchodu Evropy pokračovala dál. Lysá hora hlásila 

v neděli 26. 1. minus 22,7 stupně, Jizerka v Čechách tradičně o téměř dva stupně více. 

Postupně se však teploty vracely k zimnímu normálu, jen sněhu bylo stále málo. Snad 

nejméně v Beskydech, v Polance držel na polích a silnicích jen poprašek do tří centimetrů. 

Kotrmelcová zima pokračovala. Sever se změnil meteorologicky na jih a najednou jsme měli 

proudění znatelně teplejší. Až tak, že v poslední lednový den v Polance a okolí zmizela bílá 

pokrývka. Severovýchod Moravy byl ostatně teplotní výjimkou. U nás pět stupňů nad, na 

západě Čech pořád minus. 

Údajně neobvyklé teplotní rozhraní rozdělilo i tak naši malou republiku i co se počasí týká. 

Od počátku února v západní části ČR převládala zima a občas zahrozila i sněhová kalamita. 

V té východní byla krajina v nížinách zelená, místo sněhu pršelo. V naší obci to bylo 

podobné, jen ráno to automobilistům a chodcům kvůli námraze na cestách občas klouzalo.  

Na prostředek údajně nejstudenějšího měsíce  pranostiky ani nedosáhnou. Až do poloviny 

února byly noční teploty kolem nuly a 12. 2. si dlouhodobá teplota s více než deseti stupni nad 

pohrála i s přírodou. Jižní vítr rozehřál kočičky, které kvetly spolu s tím jak rašily pupeny na 

ovocných stromech. Ano, v Polance deset nad, ale v jižní Evropě prožívali pravý opak. 

Dvoumetrové sněhové závěje byly v Itálii, Rakousku a ve Slovinsku, děsivé záplavy, údajně 

nejhorší za posledních dvě stě let, pak v Anglii. 

Ve čtvrtek 13. února na nás sáhla studená vlna a přinesla sněžení, v Polance a okolí napadlo 

tak do deseti centimetrů. I to stačilo k tomu, že se ve Svinově i Porubě bouralo, sílící slunce 

však do druhého dne udělalo z bílých polí zase zelené. 

Rozkvetly sněženky, sedmikrásky a pupeny se nalévaly, nemluvě o kočičkách, které už čekaly 

na včelky. Konec února byl řadu dní ve znamení nula stupňů v noci a kolem plus deset 

v poledne. Začali se vracet tažní ptáci, mnozí i o měsíc dříve než obvykle. A rybáři místo 

prosekávání ledu nosili od vody první úlovky. 

Zima svoji děravou nadvládu odpískala už počátkem března, tedy o měsíc dříve než obvykle. 

Vzhledem k vyjasněné obloze sice v noci poklesla teplota většinou těsně pod nulu, ale 

prokazovalo stále více svoji sílu a například ve dnech 7. – 16. 3. bylo odpoledne kolem 

patnácti nad nulou! Stejné to bylo v Polance, jen vody bylo stále málo. Nepršelo, natož 

sněžilo, řadu dní a na horách už viděli bílý poprašek jen tam, kde se činila sněhová děla. 

Lyžařská střediska proto většinou skončila a majitelé počítali ztráty. 
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Padaly rekordy, ale zvolna. Nejvyšší teplota v zimním období byla v pražském Klementinu 

naměřena 19. 3. plus 23,4, což je nejvíc za padesát let a průměrný součet zimních teplot byl 

v úhrnu nejvyšší za historii měření. V Polance byly v ten den 17,3 stupně, ale několikadenní 

zvraty přišly. Nejvíce bylo koncem jara v sobotu 29. 3., kdy bylo v Čechách naměřeno 24 

stupňů. V Polance bylo také rekordních plus 21 st.  

Březen byl celkově v ČR teplotně nadprůměrný, zimní areály se zavíraly kvůli nedostatku 

sněhu průměrně o měsíc dřív než obvykle. Podle odborníků jsme měli za sebou nejteplejší 

měsíc za posledních čtyřicet let. Čeho jsme měli málo však byla vláha. Napůl vyschlé řeky, 

jen zbytky sněhu na hřebenech nejvyšších hor. Voda proto neměla odkud tát. V Polance to 

bylo podobné. Zima vlastně žádná, brzký nástup jara s probouzením přírody. 

Jestli někdo čekal klasický duben s teplotami nahoru dolů, tak se dočkal. První aprílové dny 

jsme měli v noci i minus, přes den však bylo už kolem patnáctky či dvacítky. 

V úterý 9. dubna na nás dýchla studená vlna, která srazila teploměr o deset stupňů, ale hlavně 

přišla s deštěm, který jsme v Polance už týdny nezažili. Vzduch se osvěžil a usychající příroda 

zvedla hlavu. Mrazivo bylo více než týden až do 20. 4., na horách dokonce napadl sníh. 

Potom šly teploty pomalu nahoru, déšť však s přestávkami zkrápěl zem po celou dobu. 

V Polance bylo chladno, příroda však naplno roztáhla svá křídla. 

Další týden až do 27. 4. byl rovněž aprílový. V jeho první polovině se honily bouřky po celém 

území republiky, z Polanky jsme však viděli toto nadělení většinou jen z dálky za Odrou 

v podhůří Beskyd. Většinou jen mrholilo. Jak říkají staří pamětníci „Odra vodu nepustila“. 

Teploty však šly nahoru a například ve středu 23. dubna jsme naměřili téměř letních 22 

stupňů. Konec dubna byl bouřkový. Blesky létaly všude kolem, jen Polance se vyhýbaly, což 

bylo dobré na Pálení čarodějnic, které se 30. 4. mimořádně vydařilo. 

Počátek květnových dní byl ve znamení příchodu studené fronty, která na vrcholky hor 

přinesla i sníh. Pokles teploty o deset stupňů v Polance donutil obyvatele znovu vytáhnout 

zimní oblečení. Ledoví muži Pankrác, Servác a Bonifác si protáhli panování a stálo to za to. 

Mezi 11. a 17. květnem v Polance neustále s přestávkami pršelo, navíc vál silný severní vítr. 

Nejvíce pršelo na severních svazích v Beskydech a Jeseníkách, menší toky se rozvodnily až 

na druhý stupeň povodňové aktivity. Kvůli tomu byly nejvíce ohroženy Olše a Bečva. Odra 

nápor udržela a trochu pozlobila jen u soutoku s Ostravicí v Hrušově. V naší obci bylo 

například ráno 15. 5. naměřeno pouhých pět stupňů, Polančice se ale udržela v březích. 

Studený týden přešel a ve dnech od 19. 5. poskočila teplota na letních pětadvacet stupňů. Ta 

se den za dnem zvyšovala až na letní třicítky, v noci kolem desítky. Teplotní zvrat pozlobil 

kardiaky a také tráva s plevelem rostly jako zběsilé. O víkendu 24. a 25. 5. však přišly bouřky 

a někde přívalové deště nadělaly starosti. 

Po teplotně nadprůměrném květnu a červnu, kdy teploty dosahovaly kolem 29 stupňů, 

dosahovaly teploty i v červenci kolem 31 stupňů. Vysoká teplota byla i na Polanském krmáši.  

Začátkem srpna teplota už začala klesat a objevovaly se občasné přeháňky. Dne 13.8. po 

přívalovém dešti byla na řadě menších toků v našem regionu vyhlášená povodňová 

pohotovost, řeka Odra reagovala zvýšenou hladinou a na některých úsecích se držela břehů 

pouze o několik desítek centimetrů. Rovněž na Polančici byl prováděn monitoring. Jelikož 

bylo teplo ale i deštivo, tak rostlo mimořádně hodně hub.  

Pěkné počasí vydrželo i v září pouze 13.9. se přehnala velká bouřka, která však nenapáchala 

žádné škody. Skoro tropické počasí bylo i dne 20. září, v den slavnostního otevření 

zrekonstruovaného Dělnického domu. Krásné babí trvalo až do 22. října. Dlouhé sucho se 

však podepsalo na stavu spodní vody a vodních toků.     

Konec října a téměř celý listopad však byly znovu ve znamení pokračování krásného 

slunečného počasí, což v tomto období bohužel přinášelo teplotní inverzi a s tím i velmi 

zvýšené limity škodlivin v ovzduší. Až koncem listopadu klesaly ranní teploty až k nule.  
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Prvního prosince nás všechny nemile překvapila ledovka, která nadělala v celém okolí 

pořádné dopravní komplikace, neboť byla nesjízdná dálnice a další místní komunikace, 

nejezdily vlaky z důvodu námrazy na trolejích. Plánované rozsvícení vánočního stromu před 

naší radnicí muselo být rovněž odloženo na jiný termín a to z důvodu silné vrstvy ledu na 

chodnících a komunikacích. Vánoce byly „na blátě“ a první opravdový mráz přišel až 26. 

prosince a to kolem -6 stupňů s minimálním popraškem sněhu. Poslední den roku 2014 byl 

trochu větrný s teplotou 4 stupně nad nulou.  

 

 

21. CHRONOLOGIE NEJZAJÍMAVĚJŠÍCH UDÁLOSTÍ ROKU  2014 

 

LEDEN 

Na energiích se v roce 2013 podařilo občanům ČR ušetřit 210 mil. Kč. Důvodem bylo využití 

elektronických aukcí s heslem „V jednotě je síla.“ Z celkového počtu 21 tisíc domácností 

v České republice se v Polance do akce zapojilo 132 domácností. Celkem se jim podařilo 

uspořit na elektrické energii a zemním plynu 1 436 821,- Kč. 

Koncem minulého roku byla na Polančici dokončena výstavba automatické vodoměrné 

stanice, která do dispečinku Povodí Odry přenáší výši stavu hladiny naší říčky. Stanice se 

nachází poblíž mostu u mateřské školy v centru obce. Anténní stožár přenášející data slouží 

po dohodě s Ostravskými komunikacemi zároveň jako veřejné osvětlení. 

Druhé pololetí školního roku pokračuje v Základní umělecké škole H. Salichové ve znamení 

žákovských, absolventských a jiných koncertů a výstav. Koncerty probíhají tradičně v 

koncertním sále ZUŠ, v třebovickém Altánu a v obřadní síni radnice v Krásném Poli, kde naše 

škola působí.  

Od 1. ledna 2014 už odbor sociální, organizační, školství a kultury ÚMOb v Polance 

nevykonává sociálně právní ochranu dětí. Tu vykonává ÚMOb Poruba na ul. Gen Sochora 

6013/2. V naší obci nadále zůstává práce kurátora pro dospělé, sociální práce pro seniory, 

terénní práce a poradenská činnost. 

První letošní ples pořádal v rytmu Disco fotbalový klub FC Polanka v sále u Dluhošů. Bylo to 

v sobotu 11. ledna 2014 a zájem byl sotva průměrný. Zato následky v podobě menší devastace 

interiéru i okolí od naší rozverné omladiny se přehlédnout nedaly. 

Byla dokončena kompletní rekonstrukce sociálních zařízení a šaten tělocvičny ZŠ H. 

Salichové. Obnovené zařízení nebude sloužit pouze žákům, ale podle zájmu i spolkům a 

skupinám, kterým budou odpoledne a večer tyto prostory vyhovovat. 

Tříkrálová sbírka probíhala od 1. do 14. ledna. V naší obcházeli koledníci ve třech skupinách 

s přáním štěstí, zdraví a pokoje.V naší obci se podařilo shromáždit 23 636,- Kč. Celkově se 

v ostravském regionu dala dohromady částka 1 474 273,- Kč. 

ÚNOR 

Prvního února se po mnoha letech konal ples v hospodě na Janové, který zaštiťoval osadní 

výbor Janové a Přemyšova. Reprodukovaná hudba moc lidí nepřilákala, obnovená premiéra 

byla spíše zklamáním. Ale jinak tomu nebylo ani jinde. Vzhledem k rekonstrukci Dělnického 

domu se obvyklé plesy a večírky rozmělnily do prostor restaurace U Dluhošů, U Machů a 

dále do Klimkovic a Svinova. 

O tradiční starostovu pálku bojovali počátkem února mladí hráči od 6 do 15 let z Děhylova, 

Hrabůvky, Nové Bělé, Poruby a Polanky. Finále starších žáků bylo plně v domácí polanské 

režii. Vítězství si odnesl Matyáš Demek, jenž porazil ve finále Vojtu Molina. 

Zábavné odpoledne připravil Klub rodičů ZŠ H. Salichové s názvem „Maškarní ples nejen 

pohádkový“. Her a soutěží bylo plno a velice dobře se pobavily jak děti, tak i jejich rodiče.  
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Obvyklé zimní problémy s údržbou komunikací v naší obci se až do poloviny února nekonaly. 

Zima dosud nedorazila a objekt údržby naší radnice zasahoval jen několikrát při uklízení 

komunikací od minima sněhu a párkrát také po noční ledovce. 

Zloději kovů navštívili i polanský fotbalový areál.  Koncem února ukradli kabely k osvětlení 

hřiště a ovládání zavlažovacího systému. Zničili tak dobrovolnou práci několika lidí, nehledě 

na celkovou škodu, která dosáhla částky 10 tisíc korun. 

BŘEZEN 

První letošní vítání občánků se uskutečnilo v obřadní síni radnice 8. března. Slavnostní akce 

se zúčastnilo šest miminek s patřičným rodinným doprovodem. Atmosféru naladili děti 

z mateřské školky i žáci ze Základní umělecké školy. 

„Týden prvňáčků“ proběhl za velké účasti ve dnech 3.-7. března v Polanské knihovně. Byl 

součástí akce „Březen - měsíc knihy“ a v tomto týdnu měl každý z malých čtenářů možnost se 

zdarma zaregistrovat. Pokračovaly však další tradiční akce, vrcholem pak byla „Večerníčková 

noc v knihovně“ s promítáním filmu, soutěžemi  a přespáním v prostorách kina a knihovny. 

Písničkář Honza Brož se skupinou Devítka vystoupil v Kině Retrostar na svátek Josefa 19. 

března od 19 hodin. 

Slavnostní putování sněženek, akce pořádaná TJ Sokol Polanka, proběhla v sobotu 22. března 

za tradiční účasti dětí a rodičů pod vedením zkušených znalců povodí Odry. 

V neděli 30. 3. a v pondělí 31. 3. začaly v Polance pracovní dvoudenní dny, ve kterých byly 

přistaveny velkoobjemové kontejnery a to na obvyklých místech. Tradičně se okolí stalo okolí 

sběrných stanic rejdištěm sběračů kovů. Podle potřeby měnil podnik OZO zaplněné vany za 

prázdné, a to i o den později. Zájem byl obrovský. 

DUBEN 

Hned 1. dubna začala rekonstrukce mostu přes říční náhon Mlýnku za svinovskou křižovatkou 

směrem na Starou Bělou. Práce měly trvat do 17. srpna a do té doby vedl objezd přes Svinov, 

Zábřeh a Výškovice, což je objížďka znatelná a dlouhá jedenáct kilometrů. Průjezd 

nákladních i osobních aut především občanů z Polanky n. O. a Staré Bělé na jižní část Ostravy 

tak byl velmi ztížen. První dny rekonstrukce pak tradičně vyvolaly mezi automobilisty řadu 

problémů. Také pěší si museli zvykat na provizorní dřevěnou lávku vedoucí k nádraží. 

Prodejna Atlas zahájila prodejní výstavu květin. Byly k vidění 16.-24.dubna po celý den. 

Koncert komorních souborů a rodičů s dětmi se uskutečnil v koncertním sále budovy  ZUŠ 

v Polance ve středu 23. dubna. 

Dařbuján a Pandrhola, klasická pohádka pro děti i dospělé v podání klimkovických 

ochotnických herců nalákala diváky do prostor kina Retrostar v neděli 27. 4. Účast nebyla 

mimořádná, neboť představení časově kolidovalo s fotbalovým utkáním Polanka – Frýdlant.   

Osadní výbor Janová a Přemyšov pokračuje v narůstající aktivitě. Velikonoční dílničky 

zaměřené na Velikonoční svátky se uskutečnily 12. 4. ve společenském domě na Janové.  

Cesta pohádkovým lesem pak byla na programu 8. května s tím, že po splnění řady úkolů byl 

konec u táboráku na Svinovské myslivně. 

V areálu TJ Sokol Polanka se uskutečnilo pro děti, mládež a dospělé pálení čarodějnic a to ve 

středu 30. dubna, kdy začal průvod od staré školy. Všeho bylo dost i vzhledem k zajištění 

krytého posezení, akce měla jako vždy mimořádnou návštěvnost a ohlas. Především děti si 

přišly na své, kromě různých atrakcí byl k vidění i zásah dobrovolných hasičů z Polanky. 

KVĚTEN 

Dechová hudba Polanka a hudební sdružení Vítkovák připravili společně jarní paletu 

populárních skladeb především v lidovém tónu. Více než třicítka hudebníků s dechovými 

nástroji se na podium téměř nevešla, o to bohatší byly tóny, které ansámbl nabídl. Zcela 

zaplněný sál tleskal a také si zanotoval známé melodie v sobotu 3. května v sále kina 

Retrostar. Novinkou byla videoprojekce z koncertu velkého symfonického orchestru z 

Londýna. 



 27 

Divadlo Kalich z Prahy přijelo do naší obce v novodobé úpravě Cervantesovy frašky Don 

Quijote. Představení pro dva herce bylo jako vždy vyprodané a se zjevným potěšením si 

v něm zařádili i zafilosofovali Oldřich Kaiser a Jiří Lábus. Uskutečnilo se v úpravě Milana 

Lasici v úterý 13. května v kině Retrostar a reakce publika zvyklého na permanentní zábavu 

byly tentokrát maličko rozpačité. Lasicův jemný humor je podobný Svěrákovému a ten každý 

nemusí… 

Celorepublikové volby do Evropského parlamentu absolvovala i naše obec. Na tradičních 

volebních místech 23. a 24. května však byla účast nízká, převládá názor, že řízení Evropy 

z centrálního zdroje je zbytečné, nákladné a naši zastupitelé stejně nic neovlivní. 

Tradiční účast na Noci kostelů nabídla katolická církev v kostele sv. Anny v pátek 23. května, 

otevřeno bylo od 18 do 23 hodin. V kostele Svaté Anny v Polance si mohli věřící i další 

návštěvníci prohlédnou všechny prostory kostela včetně výstupu do věže. K dispozici byla 

náboženská literatura, informační listy o historii kostela a poutnické pasy. V rámci akce 

vystoupilo klarinetové kvarteto, kostelní sbor a uskutečnila i přednáška k historii a posvěcení 

kostela. Vzhledem ke krásnému letnímu počasí byla návštěvnost  vysoká. 

Vydatné květnové deště po delší době opět naplnily koryta vodních toků a důrazně 

připomenuly nedávné povodňové události. V květnu byly v sále místního kina po dlouhém 

období investičních příprav a projektovaných prací přítomným občanům představeny návrhy 

zásadních protipovodňových úprav.   

ČERVEN 

Jubilejního 20. ročníku mezinárodního turnaje „Polanka Cupu 2014“, se ve dnech 12. – 15. 

června zúčastnilo přes 500 mladých házenkářů a jejich příznivců z celé republiky a 

Slovenska. Celý program se mimořádně uskutečnil, včetně oslav Dětského dne, v areálu 

fotbalového hřiště a sportovní haly. Různých atrakcí bylo mnoho, k úspěšné akci přispělo i 

teplé počasí. Dá se říci, že tak masivní akci Polanka již dlouho neviděla. 

Koncem června v obřadní síní proběhlo další vítání občánků. Slavnostního aktu se zúčastnilo 

pět miminek a to za hojné podpory rodinných příslušníků. 

Poslední červnový víkend se uskutečnil zájezd místních hasičů na 4. setkání dobrovolných 

hasičů z obcí s názvem Polanka nacházejících se v ČR. Tentokrát se jelo do Polánky u 

Moravského Krumlova. Další polančané zastupovali obce z Polánky u Kutné Hory, Polánky u 

Tábora a Valašské Polanky. Při zpáteční cestě navštívili všichni účastníci na Libavé místo, 

kde pramení řeka Odra. 

Posledního června skončil termín splatnosti poplatku za svoz komunálního odpadu, který činí 

498,- Kč za osobu. Skončila tak možnost platit částku formou zaslané složenky.  

ČERVENEC 

K radosti motoristů skončila dne 22.7. oprava mostu přes Mlýnku na Dolní Polance. Celou 

akci financoval Moravskoslezský kraj. K plné spokojenosti by bylo potřeba ještě vyčistit 

koryto Mlýnky v celé délce, neboť jen pod samotným mostem byla odtěžena víc než 1,5 

metru vysoká vrstva bahna. 

Dne 8. července dobojoval Mgr. František Huml svůj poslední těžký zápas a navždy opustil 

své blízké, přátelé a známé. Připomeňme si, že pan Huml byl po několik let kronikářem 

Polanky a autorem několika oblíbených článků v Polanském zpravodaji. 

Od konce července byly zprovozněny dvě ordinace praktických lékařů ve zdravotním 

středisku na ul. 1. května.   

SRPEN 

V rámci investice a komplexu opatření ke zvýšení bezpečnosti školní mládeže bylo 

vybudováno v prostoru mezi sportovní halou a základní školou nové parkoviště. Bylo 

vytvořeno 32 standartních parkovacích míst pro osobní vozidla a dvě stání pro invalidní 

parkování. 
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ZÁŘÍ 

Snad největší sledovanou událostí polanských občanů byl datum 20. září. V tento den byl po 

roční a po rozsáhlé rekonstrukci slavnostně otevřen Dělnický dům. Ten je většinou občanů 

vnímán jako neodmyslitelné dědictví po našich dědech a otcích a po celou dobu své existence 

sloužil jako sportovní a kulturní stánek. Jeho rozsáhlá rekonstrukce spojená s renovací 

venkovního areálu (obojí vedené se snahou maximálně respektovat původní podobu), umožní 

další důstojné pokračování této tradice. Slavnostní otevření bylo spojeno s oslavami 590 let 

vzniku Polanky nad Odrou, které bylo připomenuto rozsáhlou výstavou současných i 

dobových fotografií. Otevření Dělnického domu bylo provázeno bohatým doprovodným 

programem, kde všechny přihlížející potěšilo vystoupení našich kapel, souborů, dětí mateřské 

i základní školy a žáků základní umělecké školy. Součástí programu byly i oslavy 55 let 

založení družby mezi hasiči z Polanky a Zliechova ze Slovenska. Na hlavní vystoupení večera 

s koncertem Věry Špinarové se přišlo podívat kolem 1 500 diváků. Jelikož byl krásný 

slunečný den a rovněž i teplý večer, tak závěrečná diskotéka na asfaltovém hřišti, se protáhla 

skoro až do půl druhé v noci. Ti z vás, kteří na tuto mega akci přišli, jistě nelitovali a zřejmě 

ještě dlouho budou na tyto krásné chvíle vzpomínat.    

Od září začala jezdit v Polance nová autobusová linka č. 76. 

Dne 4. září pod dohledem odborníků zasadila každá třída ze Základní školy v Polance, vedení 

školy i vedení radnice svůj strom do nové aleje u školy. 

ŘÍJEN 

Ve dnech 10. – 11.10. 2014 se konaly v celé republice komunální volby do Zastupitelstva 

obcí. V  Polance se zúčastnilo voleb 44,26% voličů, kteří rozhodli o novém složení 

zastupitelů.  

Dne 17.10. se uskutečnil 4. sraz rodáků a starousedlíků osad Janové a Přemyšova. Ten se 

konal ve stísněných podmínkách v místní restauraci na Janové.  

LISTOPAD 

Od 1. listopadu vstoupila nová vyhláška, která změnila povolování kácení dřevin. 

Zastupitelstvo dne 3.11. na svém ustavujícím zasedání zvolilo pana Pavla Bochniu starostou 

městského obvodu v Polance a dále jako místostarostu pana Jiřího Adamce. Rovněž byla 

zvolena Rada a členové jednotlivých komisí. 

Klub rodičů a přátel školy uspořádal 5. listopadu lampiónový průvod se zakončením u školní 

jídelny.  

15.11. proběhlo v obřadní síni na úřadě vítání občánků v počtu čtyř miminek. 

PROSINEC 

Vánoční strom před radnicí v Polance měl být rozsvícen 1. prosince, jenže polední ledovka, 

která citelně zasáhla celé Ostravsko, určila změnu tohoto termínu až na 3. prosince. Tradiční 

koledy zahrála místní dechovka a slavnostní chvilku zpestřilo vystoupení žáků naší školky a 

školy. 

3. prosince se rovněž konal v koncertním sále adventní koncert žáků ZUŠ.   

Mikulášskou zábavu pro dospělé a mikulášskou nadílku pro děti uspořádal v Dělnickém domě 

oddíl polanských házenkářů. 

Od 14. 12. je v platnosti nový jízdní řád ČD, který zavádí přímou linku osobních vlaků 

z Bohumína na letiště v Mošnově.  

Na prosincovém zasedání zastupitelů z Polanky byl jednomyslně schválen vyrovnaný 

rozpočet na rok 2015 ve výši 26 141 000,- Kč. 

V předvečer vánočních svátků dne 23. prosince převzali místní dobrovolní hasiči zcela nové 

cisternové vozidlo TATRA v ceně 6,5 mil. 

Posledním dnem tohoto roku skončila v Polanském zpravodaji rubrika jubilanti a naši noví 

občánci. Nový zákon zpřísnil využívání údajů evidence obyvatel z důvodu ochrany osobních 

dat.  
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22. ZÁVĚREČNÉ SLOVO STAROSTY   

 

Jako vždy dáváme na závěr roční statistiky o dění v naší obci poslední slovo starostovi 

Polanky nad Odrou panu Pavlu Bochniovi. 

 

3.11.2014 zahájila složením zastupitelského slibu svou činnost nově zvolená samospráva 

městského obvodu Polanky nad Odrou. Byli zvoleni předsedové výborů, komisí, nový 

místostarosta, rada.  Nově zvolené zastupitelstvo mi dalo důvěru k pokračování ve funkci 

starosty.  Velice si této důvěry vážím a  uvědomuji si především velikou zodpovědnost, kterou 

tato funkce přináší. Voliči dali svými hlasy jasně najevo podporu  deklarovaným záměrům 

rozvoje Polanky nad Odrou. Slíbil jsem, a svůj slib se budu snažit 100%  naplnit, že svou 

prací přispěju ke zvýšení kvality života všech Polančanů a budu pokračovat již v započaté a 

snad dobře nastavené koncepci rozvoje Polanky nad Odrou. 

 V roce 2014 se nám  podařilo zajistit a dokončit opravdu hodně investičních akcí  - opravy 

vsypové loučky a nové oplocení hřbitova, stavební úpravy zdravotního střediska, oprava 

silničního mostu přes Mlýnku na ul. 1. května, parkoviště u ZŠ Heleny Salichové, stavební 

úpravy šaten na ul. Molákova, stavební úpravy sportovišť na ul. Molákova, rekonstrukce 

Dělnického domu, prodloužení jednotné kanalizace v ul. U Rybníčku a další drobné investice, 

zabezpečující plynulý život v našem obvodě. 

Já sám  za největší úspěch tohoto roku považuji dokončení rekonstrukce  a zahájení provozu 

Dělnického domu – odkazu našich dědů a pradědů a věřím, že tento stánek kultury a sportu 

bude dlouhou dobu sloužit nám, našim dětem, vnukům i pravnukům. 

 Přeji sobě i Vám, abych  mohl konec roku 2015 bilancovat se stejně dobrým pocitem 

vykonané práce, jako ten rok letošní – rok 2014. 

 

  

 

Pavel Bochnia, starosta 


